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WIECZYSTE WCIĄŻ 
PROBLEMEM

   1 stycznia 2019 roku przestało istnieć użyt- 
kowanie wieczyste, ale tylko  jeśli chodzi o lo- 
kale mieszkalne. Ustawa nie dotyczy jednak 
terenów ogólnoosiedlowych i działek na któ- 
rych stoją pawilony handlowe. W tym wypad- 
ku nadal trzeba płacić na rzecz miasta. W do- 
datku znacznie więcej niż przed rokiem.
  O meandrach likwidacji użytkowania wie- 
czystego piszemy (po raz kolejny) na str. 6.

WIELKA PŁYTA 
TRZYMA SIĘ MOCNO

   Budynki z wielkiej płyty są bezpieczne i po- 
służą użytkownikom przez jeszcze wiele lat  
- tak ocenia Ministerstwo Inwestycji i Rozwoju 
na podstawie raportu Instytutu Techniki Bu- 
dowlanej. W „Energetyce” dzięki termomo- 
dernizacji przeprowadzonej już niemal 20 
lat temu jest jeszcze lepiej, niż wynika z ra- 
portu - przekonuje członek Zarządu spół- 
dzielni Grzegorz Engelbrecht. Więcej: str. 9.
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SPÓŁDZIELNIA Z 
„BUDŻETEM” NA 2019

   Koszty gospodarki zasobami mieszkanio- 
wymi sięgnąć mają 132,3 mln zł, nakłady na 
remonty to 25,46 mln zł. MSM „Energetyka” 
zakłada też przychody z działalności go- 
spodarczej w wysokości 18 mln zł i blisko 
5,5 mln zł zysku po opłaceniu podatku do- 
chodowego. Rada Nadzorcza przyjęła Plan 
gospodarczy spółdzielni na rok  2019.
Wszystko o planie strona 7.

Reklama

 CZAS  NA 
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Więcej o ZO - strona 3.
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TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy: 22 643 
74 75,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel . 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444, windy (dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70): 22 843 88 88, pozostałe budynki: 22 641 19 16, Pogotowie 
Alarmu Pożarowego: 603 523 664, konserwacja bram garażowych: 509 677 556

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

     Liczba samych tylko przybyszów z Ukrainy rośnie w tempie porównywalnym do datków 
wpłacanych na WOŚP. Ostrożne szacunki mówią, że jest ich w Polsce 1,5 mln. Ale to nie tylko 
przybysze zza wschodniej granicy wybierają Polskę i Warszawę  na swoje tymczasowe (lub stałe, 
to się okaże, gdyż opinie i prognozy w tym zakresie są różne)  miejsce pracy i życia. Urząd ds. 
Cudzoziemców oszacował pod koniec zeszłego roku, że na Mazowszu mieszkają obywatele       
142 państw. Danych dla samej Warszawy nie ma, ale nie ulega wątpliwości, że stolica jako 
gigantyczny rynek pracy przyciąga najbardziej. Znamienne jest choćby, że w ostatnich dniach 
ZTM wprowadził język ukraiński do biletomatów. 
    Powszechnie eksperci uważają, że bez pracowników z zagranicy  nie byłby możliwy rozwój 
gospodarczy. W spółdzielni też żyłoby się gorzej. Wystarczy nadstawić ucha przy ekipach 
budowlanych realizujących remonty na osiedlach. Spora część złożona  jest z przybyszy                           
z Ukrainy.  I oni nie tylko tu pracują, ale też mieszkają. Ilu jest obcokrajowców na osiedlach 
„Energetyki” nikt nie jest w stanie policzyć. Prawdziwa jest odpowiedź: „coraz więcej”, choć 
podobno przybysze z Ukrainy w stolicy najbardziej preferują osiedla na prawym brzegu Wisły.
   Do nowego sąsiedztwa trzeba się przyzwyczaić, bo stare osiedla są dla nich po prostu atrakcyjne 
ze względu na niewygórowane ceny najmu mieszkań, a zwykle dobrą lokalizację. Niewykluczone, 
że w przyszłości zaczną kupować lokale, które dziś wynajmują, aby osiedlić się tu na stałe. Na 
razie jest to margines - MSWiA podaje, że w 2017 roku (danych za ubiegły rok jeszcze nie ma) 
cudzoziemcy kupili w Polsce 4800 mieszkań, co trzecie z nich w  Warszawie. W MSM „Energetyka” 
właściciele bez obywatelstwa polskiego to pojedyncze przypadki.
    Imigracja obecnie uważana jest za główny sposób ratowania się przed problemami demogra- 
ficznymi. Osiedla jak Stegny, Sadyba czy Sielce są na to najlepszym dowodem. Spośród 217 tys. 
mieszkańców Mokotowa, 56 tys. to osoby w wieku senioralnym - więcej niż co czwarty (o Moko- 
towskiej Radzie Seniorów zdominowanej przez mieszkańców osiedli „Energetyki” piszemy więcej 
na stronie 11). Jak wskazują prognozy, liczba osób w wieku produkcyjnym do roku 2020 zmniej- 
szy się aż o ponad milion w porównaniu z 2015 r. Do 2030 ubędzie jeszcze dodatkowo 2,5 mln.
    Spór o przeznaczenie jednego z lokali, osiedlowa plotka, nieprzemyślane ogłoszenie na temat 
rzekomych przybyszy - to wystarczyło, aby powstał krzywdzący artykuł w gazecie o tym jak 
postrzega się „obcych” na Stegnach (rozprawia się z tym H. Kowalik w swoim felietonie - str. 13). 
Na szczęście artykuł z perspektywy czasu to trochę taki, jak to się dziś mówi, kapiszon.

Nasz sąsiad, cudzoziemiec      SPÓŁDZIELNIA W SKRÓCIE

✦ Dyżury członków Rady 
  Nadzorczej 
W każdy pierwszy wtorek miesiąca 
dyżur pełni członek Rady Nadzorczej. 
Odbywa się on w siedzibie spółdzielni 
przy ul. Zwierzynieckiej 8A w godzi- 
nach 16.30-18.00. Najbliższe  dyżury 
odbędą się 5 marca oraz 2 kwietnia.

✦  Praca w „Energetyce”
Spółdzielnia poszukuje inspektora 
nadzoru ds. ogólnobudowlanych do 
pracy na pół etatu. Praca w admini- 
stracji osiedla Stegny Północ przy ul. 
Czarnomorskiej 11. Zgłoszenia 
przyjmowane są do 8 marca. Wszystkie 
aktualne ogłoszenia o pracę w spół- 
dzielni zamieszczane są na stronie 
msmenergetyka.pl w zakładce Kariera.

✦  Sprawdź saldo opłat w Internecie
Przypominamy, że mieszkańcy mają 
możliwość korzystania z internetowe- 
go podglądu swojego konta opłat. 
Dostęp wymaga aktywacji konta 
użytkownika, którą należy dokonać we 
właściwej administracji. Umożliwi to 
też  dostęp do szeregu informacji                
o funkcjonowaniu spółdzielni.

opr. red.
Mariusz Ilnicki
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    Jak co roku wiosną, odbędą się zebrania osiedlo- 
we na każdym z osiedli.  Wszystkie siedem odbędzie 
się w kwietniu, przed Wielkanocą. Niestety, zebra- 
nia nie cieszą się zainteresowaniem - frekwencja 
oscyluje w pobliżu 3 proc., bywa, że na najmniej- 
szych osiedlach udział bierze kilkanaście osób. 
  Tymczasem zebranie osiedlowe to najlepsza 
okazja do dyskusji o problemach osiedla i pomy- 
słach na ich rozwiązanie. Zebrania posiadają też 
szerokie uprawnienia formalne w zakresie funkcjo- 
nowania osiedli. 
  Do uprawnień każdego zebrania należy rozpa- 
trzenie sprawozdania z działalności administracji  
i rady osiedla za poprzedni rok. W porządku obrad 
znajdują się również informacje o pracy Zarządu       
i Rady Nadzorczej.  Zebranie osiedlowe wybiera 
członków rady osiedla, można też na nim zgłaszać 
kandydatów do Rady Nadzorczej, którzy finalnie 
będą wybierani na Walnym Zgromadzeniu Człon- 
ków 8 czerwca.
   Szczegółowy porządek każdego z zebrań zosta- 
nie wywieszony na klatkach schodowych. Materiały 
będące przedmiotem obrad będą dostępne w ad- 
ministracji danego osiedla.

ZEBRANIE 
OSIEDLOWE.
TAM WARTO BYĆ

Osiedle Data zebrania Miejsce zebrania

Bernardyńska 4.04.2019 (czwartek), godz. 18.00 Parafia św. Bonifacego, 
ul. Czerniakowska 2/4

Idzikowskiego 10.04.2018 (środa) Miejsce do potwierdzenia

Sadyba 12.04.2018 (piątek), godz. 18.00  Instytut Badawczy  Opakowań, 
ul. Konstancińska 11

Sielce 8.04.2018 (poniedziałek) godz. 18.00 AGORA, ul. Czerska 8/10

Stegny Południe 15.04.2018 (poniedziałek), 
godz. 17.30

Szkoła Podstawowa nr 307, 
ul. Barcelońska 8

Stegny Północ 17.04.2018 (środa), godz. 18.00
(do potwierdzenia)

Szkoła Podstawowa nr 212, 
ul. Czarnomorska 3

Stegny Rożek 15.04.2018 (poniedziałek), 
godz. 18.30

Szkoła Podstawowa nr 212, 
ul. Czarnomorska 3

UWAGA - coroczne badanie satysfakcji
    Regułą  jest już, że wśród mieszkańców przeprowadzana jest ocena jakości świad- 
czonych przez spółdzielnię usług. Pod koniec lutego wybrani mieszkańcy otrzymali 
do wypełnienia formularze z pytaniami na temat pracy administracji. Ankiety zbiera- 
ne będą 4 i 5 marca.  Jeśli znajdziemy w swojej skrzynce formularz badania, warto go 
wypełnić. Ankieta trafi do niemal co dziesiątego lokalu w zasobach spółdzielni, zatem 
reprezentatywność badania jest bardzo wysoka - pod warunkiem, że większość for- 
mularzy zostanie wypełniona i zwrócona do analizy. W zeszłym roku w wyniku 
badania uzyskano 1110 wypełnionych kwestionariuszy.
    Badanie jest anonimowe, a cały proces doboru próby losowej przebiega pod nadzo- 
rem komisji w skład której wchodzą pracownicy „Energetyki” oraz przedstawiciele 
Rady Nadzorczej. Samo badanie zaś przygotowuje zewnętrzna firma zajmująca się 
badaniami opinii. Na podstawie zebranych odpowiedzi zostanie przygotowana 
analiza oceny pracy administracji i opracowane rekomendacje dla spółdzielni.

Reklama

opr. red.
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BERNARDYŃSKA
   Na styczniowym posiedzeniu Rada Osiedla  
pozytywnie zaopiniowała wniosek o przedłu- 
żenie na kolejny rok umowy na konserwację 
domofonów oraz monitoringu, a także  wnio- 
sek o możliwość dalszego dofinansowania 
modernizacji infrastruktury osiedlowej z nad- 
wyżki bilansowej biura Zarządu za 2018 r. Na 
prośbę mieszkańców, rada podjęła skutecz- 
ną interwencję w ZTM w sprawie zatrzymy- 
wania się autobusu linii 164 na przystanku 
Gołkowska (pawilon Hamman).
   Od stycznia trwają prace remontowe. M.in. 
przeprowadzono remont pomieszczenia wę- 
zła cieplnego wraz z modernizacją instalacji 
elektrycznej w budynku Bernardyńska 21 
oraz  pomieszczenia gospodarczego i koryta- 
rza na XIII p. w budynku Bernardyńska 5, a tak- 
że bieżące naprawy wind. W najbliższym 
czasie administracja uzgodni z Radą Osiedla 
możliwość zwiększenia środków na remont 
wszystkich balkonów - zaplanowane na ten 
cel środki są niewystarczające z powodu 
wzrostu cen robocizny i materiałów.
   W momencie uzyskania akceptacji RDN, ad- 
ministracja wyrazi zgodę na poprowadzenie 
w budynkach instalacji światłowodowej przez 
Orange Polska SA - sprawa jest w toku.
    Administracja dokonała komisyjnego prze- 
jęcia lokalu przy ul. Bernardyńskiej 25 w któ- 
rym działała apteka. Po jego opróżnieniu  zo- 
stanie on wynajęty dwóm firmom - sklepowi 
Hamman i gabinetowi weterynaryjnemu.              
Z uwagi na niedotrzymywanie warunków, 
spółdzielnia wypowiedziała umowę najmu 
lokalu użytkowego przy ul. Bernardyńskiej 3   
- również była to apteka. Administracja poszu- 
kuje obecnie nowego najemcy. 
  W porozumieniu z Radą Osiedla przepro- 
wadzony został nabór wniosków w zakresie 
wynajęcia wyremontowanych miejsc postojo- 
wych przy ulicy Bernardyńskiej. Do połowy 
lutego przyjmowane były również uwagi oraz 
wnioski do tego projektu. O realizacji bądź 
zaniechaniu przedsięwzięcia administracja 
będzie informować mieszkańców. 
   W odpowiedzi na interwencję w sprawie 
eliminacji dzików z osiedla Bernardyńska, 
Lasy Miejskie poinformowały, że  oczekują na 
decyzję w sprawie ich odłowu, obecnie moni- 
torują teren.

IDZIKOWSKIEGO
   Jak co roku, Rada Osiedla wraz z admini- 
stracją zorganizowała na placu zabaw wspól- 
ne powianie Nowego Roku. Podczas „zabawy 

sylwestrowej” nad bezpieczeństwem miesz- 
kańców czuwała ochrona osiedla. Administra- 
cja rozpoczęła też doposażanie lokalu, który 
ma być przeznaczony na Klubik Seniora. 
  W ostatnim okresie przeprowadzono spot- 
kania dotyczące dalszego montowania na 
dachach instalacji fotowoltaicznych.
  Rozliczono zużycie wody oraz ciepła na 
dzień 30 września 2018 r. Odczyty odbyły się  
u wszystkich mieszkańców w tym samym 
czasie, dzięki elektronicznym podzielnikom. 
Z tytułu opłat za centralne ogrzewanie do od- 
dania mieszkańcom jest kwota 152 tys. zł,           
z tytułu ciepłej wody – 88 tys. zł. Natomiast        
z tytułu zużycia ziemnej wody do zapłaty 
przez mieszkańców jest  kwota 2300 zł.
   Sąd Apelacyjny wydał wyrok w sprawie wy- 
sokości opłat za wieczyste użytkowanie dla 
nieruchomości Polna 3A. Sąd utrzymał obni- 
żenie wartości nieruchomości o około 2 mln 
zł względem wyceny dokonanej przez mia- 
sto, co wpływa na obniżenie wysokości opłaty 
(jednak finalnie oznacza to podwyżkę wzglę- 
dem zaskarżonej decyzji). Jednocześnie sąd 
nie uznał poniesionych na służebność dro- 
gową kosztów na poczet opłaty za użytko- 
wanie wieczyste. Mieszkańcy budynku mają 
do spłaty kwotę 767 tys. zł oraz koszty sądo- 
we w wysokości 80 tys. zł za okres od 2011 
roku. Mieszkańcy budynku Polna 3A w prze- 
prowadzonych konsultacjach wypowiedzieli 
się przeciw skardze kasacyjnej (za odpowie- 
działo się 20 procent mieszkańców).

SADYBA
   W styczniu 2019 zakończono przebudowę 
komór zsypowych na pomieszczenia gospo- 
darcze w budynku przy ul. św. Bonifacego 75, 
i wymianę instalacji dzwonkowej w budynku 
przy ul. św. Bonifacego 83/85. Zrealizowano 
także remonty pomieszczeń węzła cieplnego 
w nieruchomościach Przy Bernardyńskiej Wo- 
dzie 9 i Korczyńska 15.
     W lutym prowadzona jest wymiana  instala- 
cji WLZ i oświetlenia awaryjnego w budynku 
przy ul. św. Bonifacego 73 oraz wymiana cie- 
płomierzy w nieruchomościach św. Bonifa- 
cego 92, Powsińska 23, Jaszowiecka 8 i  So- 
bieskiego 60.
  Od początku roku administracja przepro- 
wadziła trzy przetargi. Dotyczą one wykona- 
nia kompleksowego remontu klatki schodo- 
wej w budynku przy ul. Sobieskiego 70A (kl.6),  
wykonania prac projektowych i wykonaw- 
czych związanych z realizacją oddymiania       
w budynkach  św. Bonifacego 79, Konstanciń- 
ska 5A i Konstancińska 9. Przeprowadzono          
i rozstrzygnięto przetarg na wykonanie na- 
prawy wierzchniej warstwy elewacji zachod- 
niej w budynku przy ul. Urle 9.
    Dział konserwacji zieleni systematycznie wy- 
konuje cięcia pielęgnacyjne drzew i krzewów 
na terenie osiedla.

SIELCE
   Dokumentacja na większość planowanych 
na ten rok remontów jest gotowa, a realizacja 

prac zaplanowanych na I kwartał została roz- 
poczęta. To wymiana poziomów kanalizacji 
w budynkach Stępińska 36/46, Sielecka 57, 
Czerniakowska 36, wymiana pionów wody 
oraz kanalizacji w budynku Nabielaka 2, 
wymiana drzwi korytarzowych na ppoż. w bu- 
dynkach Czerniakowska 36A i Zwierzyniecka 
3, a także remont klatki schodowej w budyn- 
ku  Czerniakowska 26.  
   Zgodnie z planem na rok 2018 r. zakończyły 
się prace I etapu przebudowy drogi osied- 
lowej - od Czerniakowskiej 18 do Czernia- 
kowskiej 42 - z wymianą oświetlenia, budową 
chodników i miejsc postojowych. Na przeło- 
mie lutego i marca  zostanie przeprowadzona 
zmiana organizacji ruchu i wymiana oznako- 
wania drogowego na wyznaczające strefę za- 
mieszkania. Oznacza to wprowadzenie ogra- 
niczenia prędkości pojazdów do 20 km/h, 
przywilej pierwszeństwa ruchu dla pieszych 
na tym terenie oraz parkowanie pojazdów tyl- 
ko i wyłącznie w miejscach oznaczonych. Ra- 
zem ze zmianą oznakowania będą montowa- 
ne progi spowalniające ruch na głównej dro- 
dze. Decyzja została podjęta za zgodą Rady 
Osiedla w odpowiedzi na liczne głosy miesz- 
kańców domagających się egzekwowania 
ograniczeń prędkości. Porządkowaniu prze- 
strzeni komunikacyjnej towarzyszyć będzie 
zmiana zagospodarowania terenu osiedl, np. 
pomiędzy budynkami Zwierzyniecka 1 i Czer- 
niakowska 42, gdzie dzięki rozbiórce nie- 
czynnej hydroforni osiedle uzyskało bardzo 
ładny teren na urządzenie placu rekreacji              
i wypoczynku dla osób starszych. Ostateczny 
program funkcjonalny określą mieszkańcy 
oraz Rada Osiedla opiniując projekt sporzą- 
dzony przez architekta krajobrazu. Następny 
etap to remont nawierzchni i oświetlenia tzw. 
dolnego ciągu pieszo-jezdnego.
    W przygotowaniu są przetargi na powyższe 
roboty, a także na remonty elewacji, balkonów 
i loggii.

STEGNY POŁUDNIE
   Rada Osiedla omawiała działania kulturalne, 
społeczne i sportowe na osiedlu, w tym inicja- 
tywy skierowane do seniorów (w tym infor- 
macja o działalności Ośrodka Kultury Aktyw- 
ne Stegny). Ponadto poruszona została kwe- 
stie budżetu partycypacyjnego. 
   Zgodnie z decyzją Straży Pożarnej wykona- 
no instalację p.poż. dla budynku przy ul. Por- 
tofino 10 w zakresie instalacji wewnętrznej, 
pionów i poziomów hydrantowych oraz po- 
mieszczenia hydroforni. Trwa modernizacja 
instalacji elektrycznej w częściach wspólnych 
w zakresie wymiany WLZ wraz z tablicami 
głównymi, administracyjnymi i piętrowymi  
w budynku przy ul. Marsylska 7.
   Administracja zleciła wykonanie dokumen- 
tacji projektowej przyłączy wodociągowych 
dla budynków przy ul. Korsykańskiej 1, 3, 5, 
7, ul. Marsylskiej 5, 7, ul. Sardyńskiej 1, 3, ul. 
Egejskiej 11, ul. Iberyjskiej 4, 5, 6, 7, ul. Nicej- 
skiej. Zlecono również wymianę oświetlenia 
lamp szczytowych na oświetlenie typu LED          

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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 w budynkach, które posiadały stare lampy sodowe. Po zakończeniu 
prac budynki całego osiedla oraz pawilony będą posiadały nowo- 
czesne oświetlenie szczytowe.
   Administracja ogłosiła w tym roku trzy postępowania przetargowe: 
na remont nawierzchni jezdni i zatok postojowych ulicy Kartaginy, 
remont dwóch wind (Barcelońska 7, kl. I i Nicejska 1 kl. II), oraz na 
wykonanie projektu, dostawę i montaż zestawów hydroforowych 
instalacji wody (Nicejska 1, Korsykańska 1, 3, 5, 7).
   W zakresie prac realizowanych na terenie osiedla zakończony został 
remont nawierzchni jezdni drogowej przy ul. św. Bonifacego 70, 
Egejskiej 17 i 17A (koszty zostały pokryte z polisy ubezpieczyciela 
sprawcy AM Construction, wykonawcy nowego budynku przy ulicy 
Egejskiej). 
   Zakończono remont polegający na dociepleniu pawilonu admini- 
stracyjno-usługowego przy ul. Barcelońskiej 1. Zaś w pawilonie przy 
ul. Nicejskiej 2 dobiega końca adaptacja lokalu użytkowego wynaję- 
tego na sklep spożywczo-przemysłowy Top Market. Sklep powinien 
zacząć funkcjonować  już w marcu.
    Dział zieleni w ostatnim czasie ogrodził oraz opalikował nowo 
zasadzone drzewa i krzewy, a nieczynne studzienki na osiedlu zosta- 
ły zasypane i zabezpieczone. Równocześnie usunięto osiem drzew 
na podstawie decyzji Wydziału Ochrony Środowiska. W ramach „Akcji 
Zima” na osiedlu nie używano soli, a jedynie piach i suszo- ny piach. 

STEGNY PÓŁNOC
    Trwają prace związane z realizacją umowy na wykonanie inwenta- 
ryzacji istniejącej infrastruktury oświetlenia terenów zewnętrznych 
osiedla oraz opracowanie koncepcji remontu i przebudowy tej infra- 
struktury. Termin zakończenia i przedstawienia opracowania usta- 
lono w umowie do 19 kwietnia 2019 r. Wykonanie tych prac pozwoli 
w następnej kolejności na podjęcie działań związanych z remontem 
oświetlenia zewnętrznego na terenie osiedla.
   Jednocześnie 20 grudnia 2018 r. administracja otrzymała odpo- 
wiedź z Urzędu Dzielnicy Mokotów na dwa pisma wystosowane do 
burmistrza w sprawie sfinansowania  lub partycypowania w kosztach 
wymiany słupów i remontu sieci zasilania elektrycznego oświetlenia 
parkowego i drogowego na osiedlu. Dzielnica negatywnie ustosun- 
kowała się do prośby argumentując brakiem wolnych środków.
   Zakończone i odebrane zostały roboty dotyczące montażu zawo- 
rów termoregulacyjnych na poziomach instalacji cyrkulacji ciepłej 
wody w ośmiu budynkach mieszkalnych. Wykonanie tych prac ma 
wpłynąć na zmniejszenie ilości ciepła zużywanego do podgrzania 
wody użytkowej w budynkach. W grudniu 2018 r. zakończony został 
remont instalacji zimnej i ciepłej wody w budynku przy ul. Sewasto- 
polskiej 2, a w styczniu tego roku zakończono prace w takim samym 
zakresie w budynku przy ul. Krymskiej 5. Co warte podkreślenia, 
prace wykonano przy minimalnych utrudnieniach dla mieszkańców.
    Administracja dokonała odbioru kolejnego etapu robót związanych 
z wymianą wodomierzy w węzłach cieplnych oraz na przyłączach wo- 
dy w budynkach wysokich. Koszt zafakturowanych w 2018 roku prac 
wyniósł 673 tys. zł netto.
   Na początku stycznia wysłano pismo do Komendanta Straży Miej- 
skiej z wnioskiem o usunięcie z terenu osiedla samochodów, których 
stan techniczny i brak oznak użytkowania wskazują na ich porzuce- 
nie. Do pisma dołączony został wykaz lokalizacji i zdjęcia pojazdów. 
Z odpowiedzi otrzymanej 1 lutego wynika, że usunięto zaledwie je- 
den pojazd.
   W związku z wprowadzonymi od początku 2019 roku nowymi zasa- 
dami segregacji odpadów, administracja wraz z Komisją Techniczną 
Rady Osiedla zorganizowała 21 lutego (budynki wysokie) i 28 lutego 
(budynki niskie) spotkania z radami domów. Celem jest omówienie 
problemów związanych z nowymi zasadami w tym obszarze w odnie- 
sieniu do możliwości ich składowania w istniejących altanach śmiet- 
nikowych i pomieszczeniach zsypów oraz wspólne znalezienie roz- 
wiązań w tym zakresie, które będą optymalne biorąc pod uwagę stru- 
kturę osiedla i możliwości finansowe poszczególnych budynków.

STEGNY ROŻEK
   Rada Osiedla planuje wydzierżawienie działki nr 12 zlokalizowanej 
przy ulicy Sozopolskiej, (sąsiadującej z placem rekreacji dla dorosłych). 
W tym kontekście w Radzie toczono dyskusję o jej finalnym urządzeniu. 
Debatowano również o konieczności podjęcia akcji informacyjnej o no- 
wych zasadach segregacji odpadów.  
    Rady domów pozytywnie zaopiniowały wniosek administracji w spra- 
wie wymiany podzielników ciepła wyparkowych na elektroniczne z od- 
czytem radiowym. Na jesień 2019 roku zaplanowano również wymianę 
liczników wody, także na modele z odczytem radiowym.
   Rozpoczął się kompleksowy remont klatek schodowych w budynku 
przy ul. Burgaskiej 5. W ramach remontu dokonano już m.in. renowacji 
posadzek z lastryka na klatce V. Dobiega końca remont klatek schodo- 
wych w budynku przy ul. Burgaska 6. Wykonawca zgłosił prace do od- 
bioru.

opr. red.
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    1 stycznia 2019 roku przestało istnieć wieczyste użytkowanie jeśli 
chodzi o grunty zabudowane budynkami mieszkalnymi. Ustawa nie 
dotyczy jednak terenów ogólnoosiedlowych i działek na których stoją 
pawilony handlowe. W obu przypadkach spółdzielnia (czyli mieszkań- 
cy) nadal musi płacić. Dodatkowo z Urzędu Dzielnicy nie wpłynęło do 
„Energetyki” jeszcze ani jedno zaświadczenie o przekształceniu, a pod 
koniec zeszłego roku przesłane zostały natomiast liczne decyzje                
o podwyżce opłat za wieczyste użytkowanie. 
   Dlatego mieszkańcy niepokoją się, że nadal znajdują w swoich opła- 
tach pozycję za wieczyste użytkowanie, choć 
mówiło się o jego likwidacji. Jakie są tego przy- 
czyny?  - Decyzje o wysokości opłat eksploata- 
cyjnych zostały wydane w ubiegłym roku             
a ustawa obowiązuje dopiero od 1 stycznia 
2019 r. Spółdzielnia musi czekać na zaświad- 
czenia z Urzędu Dzielnicy, dopiero wtedy bę- 
dzie mogła nazwać opłatę z tytułu użytkowa-
nia wieczystego opłatą przekształceniową              
- tłumaczy prezes Zarządu Piotr Kłodziński. 
Wówczas też spółdzielnia skrupulatnie rozliczy dokonane wcześniej 
wpłaty, uwzględniając czy dla danej nieruchomości będzie to prze- 
kształcenie z wykorzystaniem bonifikaty i jednorazową płatnością, 
czy z opłatą przekształceniową przez 20 lat. Bo pamiętać trzeba, że 
przekształcenie nie jest za darmo.
   Drugi powód to właśnie fakt, że spółdzielnia wciąż musi wnosić opła- 
ty z tytułu użytkowania wieczystego za tereny niezabudowane budyn- 
kami mieszkalnymi. A ulice, chodniki, parkingi, place zabaw i tereny 
zielone w MSM „Energetyka” to aż 46 hektarów. Ta pozycja pozo- 
stanie w opłatach, dopóki nie zmieni się prawo. W dodatku opłaty z te- 
go tytułu mogą wzrosnąć, bo władze miasta przeprowadziły znaczne 
podwyżki w 2018 roku. Urząd m.st. Warszawy wykorzystał ostatnią 
okazję przed zmianą prawa i kolejne nieruchomości zostały objęte no- 
wą, zwykle znacznie wyższą opłatą z tytułu wieczystego użytkowania. 
W skali spółdzielni niezbędne okazało się zarezerwowanie na ten cel 
aż 65 proc. więcej niż w 2018 r.: 6,28 mln zł przy 3,77 mln zł  wcześniej.
   – Odwołaliśmy się od podwyżek i mam nadzieję, że uda się dzięki te- 
mu obniżyć roczną opłatę. Całe szczęście, że dopóki sprawa odwoław- 

cza się toczy, dopóty obowiązują stare stawki sprzed podwyżki – mówi 
Piotr Kłodziński.
    Decyzje o aktualizacji, czyli podwyższeniu opłat z tytułu wieczystego 
użytkowania otrzymało też sporo mieszkańców posiadających wyod- 
rębnioną własność. 
  Standardowo opłaty za wieczyste użytkowanie należało wnieść naj- 
później do 31 marca każdego roku. Zmiana prawa powoduje, że w tym 
roku należy czekać na zaświadczenie z Urzędu Dzielnicy o prze- 
kształceniu w którym urząd powinien wyliczyć wysokość opłaty prze- 

kształceniowej. W założeniu trzeba będzie ją 
wnosić przez 20 lat, chyba, że posiadacze 
praw do lokali zdecydują o opłacie jednora- 
zowej i uzyskają bonifikatę w wysokości 98 
proc., co przy tej wysokości bonifikaty jest bar- 
dzo korzystne. Na wydanie zaświadczeń usta- 
wodawca przewidział jednak cały rok i dopóki 
nie otrzymamy zaświadczenia nie należy regu- 
lować żadnych opłat. Dlatego posiadacze 
lokali wyodrębnionych nie muszą robić nic            

– czekają na zaświadczenia.  Natomiast w imieniu posiadaczy lokali 
niewyodrębnionych działa MSM „Energetyka”, która do tej pory wystą- 
piła o wydanie zaświadczeń dla ponad 50 nieruchomości. 
    Niestety, jeszcze raz przypominamy, że kwestia przekształcenia nie 
dotyczy mieszkańców nieruchomości położonych na gruntach o nie- 
uregulowanym stanie prawnym. 
    W całym zamieszaniu związanym z wieczystym użytkowaniem nale- 
ży pamiętać, że nie zmienia się obowiązek uregulowania podatku od 
nieruchomości. Uzyskując odrębną własność lokalu stajemy się właści- 
cielami nie tylko mieszkania – również uzyskujemy udział w prawie do 
gruntu na którym posadowiony jest budynek oraz elementów budyn- 
ku stanowiącego część wspólną (korytarze, piwnice, pralnie i suszar- 
nie, itp.). Każdy z tych elementów obłożony jest podatkiem od nieru- 
chomości. Jego wysokości nie oblicza się samodzielnie. To gmina po- 
winna przekazać decyzję o ustalonej wysokości. Jeśli nie zgadzamy się 
z tą kalkulacją – decyzję możemy zaskarżyć. Płatność regulowana jest 
zwykle w czterech ratach: do 15 marca, 15 czerwca, 15 września i 15 
grudnia.

NOWY ROK PRZYNIÓSŁ LIKWIDACJĘ Z MOCY PRAWA UŻYTKOWANIA WIECZYSTEGO. ALE NIE ZNACZY TO, 
ŻE OPŁATA Z TEGO TYTUŁU ZNIKNĘŁA. BEZ ZMIAN PODATEK OD NIERUCHOMOŚCI

Użytkowanie (nie)przeszkształcone

   W 2018 roku aktualizację opłat z tytułu 
użytkowania wieczystego wysłano aż do 703 
użytkowników wieczystych nieruchomości 
na Mokotowie w przypadku których wartość 
gruntu wynosiła mniej niż 1000 zł za mkw       
-  to najwięcej spośród wszystkich dzielnic. 
Podwyżkę dostał co piąty użytkownik wie- 
czysty w dzielnicy. Nie można jednak zapo- 
minać, że raptem w 2016 roku podwyżki do- 
stali prawie wszyscy. 
  W  MSM „Energetyka” najwięcej roczna opła- 
ta wzrosła o 500 proc. Średnia podwyżka          

w dzielnicy wyniosła 230 proc. Podobnej 
skali podwyżki otrzymali mieszkańcy Bemo- 
wa, Bielan i Ursynowa, ale już na Woli było 
to… 950 proc. W tym przypadku użytkownicy 
wieczyści często mieli bardzo niskie stawki. 
   Bardzo duża liczba aktualizacji, jak i skala 
podwyżek na Mokotowie wskazują na to, że 
urzędnicy dzielnicy zdecydowali się aktyw- 
nie przeciwdziałać spadkowi przychodów        
w związku z przekształceniem użytkowania 
wieczystego we własność. Z jednej strony 
rośnie baza do wyliczenia opłaty przekształ- 
ceniowej, z drugiej strony miasto łata dziurę 
w budżecie poprzez wyższe wpływy za tere- 
ny nieobjęte przekształceniem.
   Spółdzielnie mieszkaniowe próbowały wal- 
czyć o zmianę prawa. Do parlamentu trafiła 
propozycja, by ustawa przekształceniowa 
obejmowała także grunty niezabudowane 
budynkami wielorodzinnymi i jednorodzin- 
nymi, a zabudowane infrastrukturą technicz- 

ną niezbędną do racjonalnego korzystania      
z tych budynków, tzn. wszystkie grunty w po- 
siadaniu spółdzielni mieszkaniowych. Rzą- 
dzący pozostali głusi na ten apel. Nadziei na 
szybkie zmiany korzystne dla mieszkańców 
nie pozostawia też Ministerstwo Inwestycji       
i Rozwoju, które przekształcenie gruntów 
osiedli określa „drugim etapem likwidacji 
użytkowania wieczystego”. Nie precyzuje 
jednak, kiedy ten etap miałby nastąpić. Zda- 
niem resortu wprowadzenie oczekiwanych 
przez spółdzielnie mieszkaniowe przepisów 
wymaga notyfikacji Komisji Europejskiej        
w zakresie sposobu odpłatności.
   W całej sytuacji dobrą informacją dla miesz- 
kańców jest zmniejszenie wysokości opłaty 
za wieczyste użytkowanie parkingów i gara- 
ży z 3 proc. na 1 proc. Zmianę wprowadziła 
nowelizacja z 31 stycznia 2019 roku zmie- 
niająca ustawy o gospodarce nieruchomo- 
ściami oraz o przekształceniu we własność.

--------------------------------------
Za wspólne tereny osiedli i pawilonów 
wciąż trzeba ponosić opłatę z tytułu 
wieczystego użytkowania. Ustawa 
przekształceniowa dotyczyła tylko 
budynków mieszkalnych.
--------------------------------------

RZĄD NIE ZMIENI 
PRZEPISÓW, MIASTO 
PODNOSI CENY, A ZA 
WSZYSTKO PŁACĄ 
SPÓŁDZIELCY

Mariusz Ilnicki
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    Według planu w tym roku w skali spółdziel- 
ni koszty gospodarki zasobami mieszkanio- 
wymi sięgnąć mają 132,3 mln zł, zaś nakłady 
na remonty to 25,46 mln zł. MSM „Energe- 
tyka” zakłada też przychody z działalności 
gospodarczej w  wysokości 18 mln zł. 
   W zatwierdzonym przez Radę Nadzorczą 
planie czytamy, że „planowane łączne koszty 
na które składają się eksploatacja i utrzyma- 
nie nieruchomości, dostawy mediów oraz 
opłaty komunalne, w przeliczeniu na 1 mkw 
powierzchni użytkowej wzrosną o 7 procent           
w stosunku do przewidywanego wykonania 
za 2018 rok”. Powodowane jest to przede 
wszystkim wzrostem opłat niezależnych od 
spółdzielni, w tym podwyżek z tytułu wieczy- 
stego użytkowania gruntów, które część nie- 
ruchomości otrzymała dopiero pod koniec 
2018 roku. Ich wzrost szacuje się w planie na 
91 proc. - wieczyste użytkowanie gruntów 
nieruchomości i 65 proc. - wieczyste użytko- 
wanie gruntów wspólnych. Plan gospodarczy 
na 2019 rok uwzględnia te koszty, gdyż               
w momencie jego tworzenia nie było jeszcze 
wiążących decyzji dotyczących przekształce- 
nia we własność. Wzrastają też koszty central- 
nego ogrzewania i podgrzania wody oraz mi- 
nimalnie podatek od nieruchomości i koszty 
wywozu śmieci. Utrzymanie cen energii na 
niemal niezmienionym poziomie jest możli- 
we dzięki posiadanej przez „Energetykę” dłu- 
goterminowej umowie na  jej  dostawę.
     W  2019  roku spółdzielnia planuje uzyskać 
z działalności gospodarczej przychody               
w kwocie 18,15 mln zł, a koszty z tym zwią- 
zane szacowane są na 11,06 mln zł. W efek- 
cie dochód netto po opodatkowaniu podat- 
kiem dochodowym od osób prawnych powi- 
nien wynieść 5,47 mln zł. Malejący w ostat- 
nich latach dochód jest w głównej mierze po- 
wodowany niższymi przychodami z wynajmu 
lokali usługowych. Część z nich jest w złym 
stanie technicznym, co utrudnia znalezienie 
najemców, a dodatkowo w okolicy pojawiają 

się nowe, oddawane do użytku przez dewe- 
loperów powierzchnie usługowe, które ofe- 
rują inną jakość. W tym kontekście warto od- 
notować, że spółdzielnia na remonty po- 
wierzchni usługowych przeznaczy w tym ro- 
ku 1,2 mln zł. 
   Natomiast jeśli chodzi o remonty ogółem, 
to po zsumowaniu danych z osiedli w planie 
ustalono ich wartość na 25,46 mln zł. To o 3 
proc. mniej niż przewidywane wykonanie za 
ubiegły rok. Najwięcej wyda Sadyba (6,3 mln 
zł), nieco mniej Sielce (6 mln zł, z tym że aż        
2 mln zł z tej kwoty pochłoną remonty ogól- 
noosiedlowe, głównie dalsze prace przy prze- 
budowie ulic i chodników przy ul. Czernia- 
kowskiej i wykonanie monitoringu tej części 

osiedla). W zdecydowanej większości remon- 
ty sfinansowane zostaną ze środków groma- 
dzonych na funduszach remontowych, 5 mln 
zł wyniosą pożyczki z Centralnego Funduszu 
Remontowego, z tym że aż 3,3 mln zł poży- 
czy osiedle Sielce. To znaczny spadek zarów- 
no pod kątem wartości jak i liczby wniosków 
o pożyczki z CFR.
   Plan remontów na ten rok, wzorem lat ubieg- 
łych, główny nacisk kładzie na realizację prac 
dotyczących poprawy bezpieczeństwa miesz- 
kańców. Ponad 11 mln zł (44 proc.) prze- 
znaczone zostanie na wymianę wewnętrz- 
nych linii zasilających, wymianę instalacji ga- 
zowych, wymianę i modernizację wind, prace 
związane z instalacjami przeciwpożarowymi 
i systemami oddymiania, na remont balko- 
nów i loggii, a także na remonty chodników          
i dróg osiedlowych i na modernizację oświe- 
tlenia osiedli. 

   W podsumowaniu części planu dotyczącej 
polityki remontowej czytamy: „Przewyższają- 
ce średnią nakłady ogółem AO Sielce i AO 
Stegny Rożek są wynikiem zaangażowania 
się osiedli w realizację dużych, pojedynczych 
pozycji remontowych jakimi są odpowiednio: 
remont dróg wewnątrzosiedlowych (Sielce)      
i remont pawilonu handlowego (Stegny Ro- 
żek). (…) Wśród nakładów na roboty budyn- 
kowe nie ma już takich dysproporcji, gene- 
ralnie podążają one w ślad za zużyciem tech- 
nicznym budynków wynikającym z długości 
okresu ich użytkowania z uwzględnieniem 
niezbędnych robót już wykonanych w latach 
ubiegłych (np. Idzikowskiego). Znaczącą po- 
zycją zwiększającą koszty są prace związane 
z koniecznością dostosowania budynków do 
wymogów p.poż i remonty wind. W niektó- 
rych administracjach koszty jednostkowe do- 
datkowo podnoszą pojawiające się cyklicznie 
(co 5 lat) obowiązkowe pozycje, które wyni- 
kają z wymiany wodomierzy i okresowych 
przeglądów instalacji elektrycznych budyn- 
ków”.
    Jednocześnie Zarząd zwraca w planie uwagę 
na sytuację na rynku: brak pracowników              
w sektorze budowlanym, wzrost cen materia- 
łów budowlanych, możliwy wzrost cen ener- 
gii. Czynniki te pozostają   poza wpływem 
spółdzielni, a mogą powodować trudności         
w wykonaniu lub terminowości przeprowa- 
dzenia zaplanowanych prac, lub skutkować 
wzrostem kosztów względem obecnych zało- 
żeń w tym obszarze.
   Na stabilnym poziomie pozostaje zatrud- 
nienie - w bieżącym roku będzie to 352,7 
etaty, oraz środki na wynagrodzenia - średni 
wzrost o 3,1 proc.
   Plan gospodarczy na obecny rok został uch- 
walony przez Radę Nadzorczą na posiedze- 
niu plenarnym 29 stycznia, a jego przyjęcie 
poprzedziły prace w komisjach Rady. 

25,5 MLN ZŁ NA REMONTY, 5,5 MLN ZŁ DOCHODU Z DZIAŁALNOŚCI GOSPODARCZEJ 
- RADA NADZORCZA PRZYJĘŁA „BUDŻET”

JAKI BĘDZIE TEN ROK?
SPÓŁDZIELNIA Z PLANEM NA 2019

--------------------------------------
W tym roku trzeba liczyć się z wyższymi 
kosztami - rosną opłaty niezależne     
od spółdzielni jak wieczyste 
użytkowanie, woda, energia cieplna
--------------------------------------

opr. na podstawie Planu         
gospodarczego spółdzielni na rok 2019
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   Po zakończeniu prac nad nowym budyn- 
kiem przy Zwierzynieckiej 6, spółdzielnia pla- 
nowała rozpocząć inwestycję na sąsiedniej 
działce - w rogu ulic Czerniakowskiej i od- 
danej właśnie do użytku al. Polski Walczącej        
i Nehru (tzw. inwestycja W-20). Przeciągające 
się postępowanie w sprawie uzyskania prawo- 
mocnego pozwolenia na budowę spowodo- 
wało, że korzystniejsza dla spółdzielni stała 
się zmiana decyzji: w pierwszej kolejności 
zrealizowane zostanie zadanie inwestycyjne 
określane jako WB-1, czyli dwa budynki zlo-  
kalizowane na tyłach obiektów biura Zarzą- 
du i administracji osiedla Sielce. Inwestycja 
posiada już prawomocne pozwolenie na bu- 
dowę i jeśli wszystko pójdzie zgodnie z pla- 
nem prace rozpoczną się w kwietniu. 
   Rada Nadzorcza przychyliła się bowiem do 
wniosku Zarządu o zgodę na zmianę kolejno- 
ści realizacji inwestycji na Sielcach i wyraże- 
nie zgody na negocjacje z potencjalnym wy- 
konawcą - Alisma Construction. Firma ta zo- 
stała wybrana w przetargu jako generalny 
wykonawca inwestycji W-20, jednak z racji 
braku pozwolenia na budowę umowa nie mo- 
że wejść w życie. Dlatego Zarząd planuje 
podjąć z Alisma Construction rozmowy o po- 
wierzeniu do realizacji inwestycji WB-1. Dzia- 
łania takie pozwolą na rozpoczęcie prac w cią- 
gu dwóch miesięcy. Przeprowadzenie  nowej 
procedury przetargowej to natomiast kwe- 
stia wielu miesięcy i odroczenie nowej budo- 
wy. Nie realizowanie inwestycji spowodowa- 
łoby również brak wpływu do spółdzielni 
szacowany na około 1,5 mln zł.
    Jak podkreśla prezes Zarządu Piotr Kłodziń- 
ski, nie bez znaczenia jest w tym kontekście 
zainteresowanie nowymi mieszkaniami ze 
strony członków spółdzielni. - Po oddaniu 
bardzo ładnego budynku przy Zwierzyniec- 
kiej 6 liczba zapytań o nowe mieszkania 
wzrosła. Już mamy kilkadziesiąt podań, a   
jeszcze nie ruszyły żadne prace - mówi Piotr 
Kłodziński. 
    Choć umowa na prace dotyczące inwestycji 
W-20 została podpisana w sierpniu zeszłego 
roku, spółdzielni nie grożą żadne sankcje 
umowne w związku brakiem możliwości roz- 
poczęcia prac przez generalnego wykonaw- 
cę. Umowa z Alisma Construction stanowi bo- 
wiem, że prace mogą się rozpocząć po uzy- 
skaniu przez spółdzielnię ostatecznej decy- 

zji o pozwoleniu na budowę. Natomiast nie 
ma w umowie wskazanego terminu.
   W negocjacjach z wykonawcą, oprócz pra- 
cowników biura Zarządu, biorą udział przed- 
stawiciele Rady Nadzorczej pod kierownic- 
twem zastępcy przewodniczącego Marka 
Żyszki. W optymalnym scenariuszu prace na 
zapleczu budynków biura Zarządu i admini- 
stracji osiedla Sielce rozpocząć mogłyby się 
już w kwietniu. Budynek powstanie bowiem 
na terenie obecnych pawilonów (m.in. drukar- 
nia), które zostaną wyburzone. Ich dotychcza- 
sowi najemcy mają umowy do 31 marca 2019 
roku i w obecnej sytuacji nie zostaną prze- 
dłużone. Po  ich  wygaśnięciu  będzie  można
 przystąpić do prac. 

  Koncentracja na projekcie WB-1 nie ozna- 
cza, że spółdzielnia rezygnuje z inwestycji     
w rogu ulic Czerniakowskiej i Nehru, gdzie za- 
planowano wysoki na 55 metrów budynek          
z 169 mieszkaniami i blisko 1800 mkw po- 
wierzchni usługowych. Piętrowiec powstanie 
po zakończeniu prac przy inwestycji WB-1.
    - Jesteśmy przekonani, że uzyskamy wkrót- 
ce pozwolenie na budowę W-20. Dokument 
jest ważny trzy lata i w tym okresie rozpocz- 
niemy pracę nad nową inwestycją. Nie planu- 
jemy jednak realizacji dwóch inwestycji jed- 
nocześnie - komentował plany inwestycyjne 
Piotr Kłodziński podczas posiedzenia Rady 
Nadzorczej. 

PROBLEM Z UZYSKANIEM POZWOLENIA NA BUDOWĘ SPOWODOWAŁ ZMIANĘ PLANÓW INWESTYCYJNYCH

NOWE BUDYNKI NA SIELCACH: ZMIANA 
KOLEJNOŚCI INWESTYCJI

Kryptonim „WB-1”
To dwa budynki liczące łącznie 169 mieszkań zlokalizowane na tyłach budynków biura 
Zarządu i administracji osiedla Sielce, pod adresem Zwierzyniecka 8C i 8D. Budynek A 
będzie liczył pięć kondygnacji, a budynek B osiem. Pod nimi zaplanowano dwa poziomy 
garaży podziemnych, powstanie aż 267 miejsc parkingowych (to wymóg miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzeni - niezbędne jest aż 1,5 miejsca postojowego na 
mieszkanie). Pomiędzy budynkami powstanie zielony dziedziniec. Dodatkowo na parterze 
budynku A znajdzie się sześć lokali usługowych. Dostępne będą mieszkania od jedno-  do 
czteropokojowych. Wszystkie wyposażone będą m.in. w drewniane okna, szklane balu- 
strady balkonowe, wideodomofony, instalację światłowodową. Budynki będą posiadały 
monitoring. Koszt metra kwadratowego dla zainteresowanych członków spółdzielni 
znany będzie po podpisaniu umowy z wykonawcą.  
15 października 2018 roku spółdzielnia uzyskała prawomocną decyzję o pozwoleniu na 
budowę. Planowane zakończenie prac i oddanie inwestycji to czwarty kwartał 2021 roku.

red.

Do wynajęcia lokale użytkowe: 
 126 mkw w budynku Bernardyńska 3, 
131 mkw w pawilonie Bernardyńska 25.

 Więcej informacji 22 841 90 37
sekret.bernardynska@msmenergetyka.pl

Ogłoszenie własne

REKLAMA W M6 JUŻ ZA 100 ZŁ! 
ZAMÓW OGŁOSZENIE MODUŁOWE  6x5 cm. 

DOCIERAMY DO 19 000 MIESZKAŃ NA 
DOLNYM MOKOTOWIE. 

m6@msmenergetyka.pl   |   tel. 600 38 33 34
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     Budynki z wielkiej płyty są bezpieczne i posłużą swoim użytkowni- 
kom przez jeszcze wiele lat - tak ocenia Ministerstwo Inwestycji i Roz- 
woju na podstawie raportu Instytutu Techniki Budowlanej (ITB). Pań- 
stwo deklaruje jednak, że dopłaci do wzmocnienia kotew - głównego 
elementu przesądzającego o trwałości konstrukcji. MSM „Energetyka” 
na dodatkowe fundusze nie ma raczej co liczyć, gdyż dopłaty mają 
stanowić część dofinansowania głębokiej termomodernizacji, którą 
budynki spółdzielni mają dawno za sobą. 
    Badania ITB trwały ponad dwa lata (pisaliśmy o tym w M6 nr 3/2016). 
W tym czasie specjaliści przebadali około 300 budynków wzniesio- 
nych z różnego rodzaju wielkiej płyty. W badaniach wzięła też udział 
spółdzielnia - eksperci ITB sprawdzili stan budynku przy ul. Czarno- 
morskiej 17, w którym nie wykryto żadnych uchybień. Także ogólno- 
krajowe wyniki badań pokazują, że budynki z wielkiej płyty są bez- 
pieczne. Ich stan techniczny oczywiście nie jest idealny, ale stwierdzo- 
ne uszkodzenia nie zagrażają konstrukcji i, co kluczowe, są do usunięcia. 
   Nieprawidłowości w budownictwie wielkopłytowym wynikają głów- 
nie z wad systemowych oraz z przyczyn naturalnych (wpływ środo- 
wiska, starzenie się materiałów). Wady technologiczne są przede 
wszystkim efektem nierzetelnych prac projektowych i robót budowla- 
nych na wszystkich etapach procesu inwestycyjnego. Istotne, iż zazwy- 
czaj ujawniły się one już podczas realizacji i w początkowym okresie 
eksploatacji budynków. Typowym mankamentem wykazanym w ba- 
daniach ITB są nieszczelności i zarysowania płyt wielowarstwowych, 
które mogą się rozwarstwiać, gdyż spoiwa łączące poszczególne war- 
stwy się rozwierają. Tam, gdzie to konieczne wystarczy jednak profi- 
laktycznie wzmocnić każdą płytę dwoma dodatkowymi łącznikami, 
tzw. szpilkami. Takie operacje wykonano w budynkach „Energetyki” 
już niemal 20 lat temu, podczas termomodernizacji. 
   Ale w Polsce ocieplonych jest mniej niż 20 procent budynków z wiel- 
kiej płyty. Dlatego w ślad za zapewnieniami o dobrym stanie budyn- 
ków z wielkiej płyty, ministerstwo przedstawiło założenia planu dofi- 
nansowania poprawy stanu technicznego tych budynków. Resort zde- 
cydował, że państwo będzie dopłacać do wzmacniania łączeń w nie- 
ruchomościach wzniesionych w technologii wielkiej płyty trzywar- 
stwowej (takich obiektów jest najwięcej). Pomoc publiczna w formie 
premii może wynieść 7 mld zł, ma jednak dotyczyć budynków prze- 
chodzących termomodernizację przy okazji której byłyby wzmac- 
niane łączenia. Potencjalna całkowita wartość takich inwestycji w Pol- 
sce szacowana jest na  25,8 mld zł, w tym termomodernizacja 17,2 
mld zł i montaż kotew 8,6 mld zł.
   Jak potwierdza Grzegorz Engelbrecht, członek zarządu ds. gospo- 
darki zasobami mieszkaniowymi, MSM „Energetyka” nie może liczyć 
na dofinansowanie, gdyż wszystkie budynki zostały już dawno docie- 
plone. A to - jak potwierdza raport ekspertów ITB - ma krytyczne zna- 
czenie jeśli chodzi o wpływ na tempo niszczenia kotew. Spółdzielnia   
w tym zakresie stanowi prawdziwą awangardę w skali kraju. Raport ITB 

wskazuje, że w Polsce jest około 60 tys. budynków z wiel- kiej płyty, w 
tym aż 50 tys. bez przeprowadzonej modernizacji.
    - O fundusze z planowanego przez rząd programu będzie generalnie 
bardzo trudno. W warunkach mowa jest o głębokiej termomoderni- 
zacji, a to oznacza konieczność zmniejszenia ubytków ciepła aż o 40 
procent. Aby osiągnąć taką poprawę, wyjściowo budynek musi być          
w naprawdę katastrofalnym stanie - mówi Grzegorz Engelbrecht. 
    ITB przedstawiło także zalecenia dla prowadzonych okresowo na 
podstawie prawa budowlanego kontroli budynków. Szkolenia dla wła- 
ścicieli i rzeczoznawców z zaleceń do kontroli budynków z wielkiej 
płyty mają ruszyć już w marcu, a opłaci je ministerstwo.
   Zainteresowanie trwałością i bezpieczeństwem bloków z wielkiej 
płyty wynika z faktu, iż pierwotnie określano trwałość budowli w tej 
technologii na 50-70 lat. Dla najstarszych bloków ten termin właśnie 
mija. Dyrektor Instytutu Techniki Budowlanej Robert Geryło uspokaja 
jednak, że pięćdziesięcioletni okres trwałości wielkiej płyty to pewien 
mit. - Budynki będą stały bezpiecznie tak długo, jak długo będziemy       
o nie dbali. Z pewnością drugie 50 lat co najmniej - zapewniał podczas 
prezentacji raportu.

M.I.

STEGNY Z SOLIDNEJ PŁYTY
    Z wielkiej płyty wybudowano osiedla Stegny Południe, Stegny 
Północ oraz Stegny Rożek - łącznie to ponad 100 budynków,                
9 000 lokali zamieszkałych przez około 20 000 osób. Wszystkie 
te budynki zostały docieplone w ramach programu termomoder- 
nizacji. Jednocześnie przed dociepleniem sprawdzono stan 
techniczny i - jeśli było to konieczne - wykonano odpowiednie 
prace zabezpieczające. Konstrukcje wzmocniono m.in. z użyciem 
metody rekomendowanej obecnie przez autorów zleconego 
przez rząd badania - za pomocą specjalnych szpilek minimali- 
zujących ryzyko rozwarstwienia płyt trójwarstwowych (to jedno                
z głównych zagrożeń wskazywanych przez raport ITB).  Termo- 
modernizacja skutecznie ograniczyła skraplanie się pary wodnej 
na połączeniach stalowych (kotwach) wewnątrz ścian, co spowal- 
nia proces ich korodowania. Potwierdzają to wyniki rządowych 
badań budynku Czarnomorska 17 na  Stegnach Północ.  Co istot- 
ne, przeprowadzane kontrole okresowe budynków nie wykazują              
w tego typu konstrukcjach oznak wskazujących na uszkodzenie 
kotew stalowych decydujących o wytrzymałości.

Wielka płyta ma się dobrze, 
a w spółdzielni świetnie

NAGRODY ZA WSPOMNIENIA
    Rozstrzygnięty został konkurs na najciekawsze wspomnienia dotyczące osiedla Stegny Południe. Autorzy najlepszych prac odebrali 
nagrody i wyróżnienia.  Zwycięzcą konkursu została Lidia Kaczmarczyk, drugie miejsce przypadło Barbarze Włodarczyk, a trzecie Urszuli 
Lipińskiej. Laureaci otrzymali ufundowane przez Top Market nagrody. Za zajęcie I miejsca było to 600 zł, II miejsca - 500 zł, III miejsca - 400 zł. 
Jury postanowiło też przyznać cztery wyróżnienia. Otrzymały je Halina Dąbkowska Agnieszka Kalbarczyk, Joanna Morawska, Urszula Przyby- 
cińska. Jak widać, konkurs został zdominowany przez kobiety. 
    Konkurs „Stegny Południe we wspomnieniach mieszkańców” zorganizowała administracja osiedla. Celem było zebranie materiałów, które 
będą pomocne w przygotowaniu i zredagowaniu ilustrowanego albumu będącego swoistą kroniką historii osiedla. 
    Prace oceniało jury w składzie Helena Kowalik (dziennikarka, autorka książek i reportaży, niemal od początku związana z osiedlem), Robert 
Marcinkowski (kartograf i varsavianista),  Jarosław Zieliński (historyk i varsavianista).
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    Skuteczne okazały się interwencje mieszkańców i spółdzielni w Miejskim 
Przedsiębiorstwie Wodociągów i Kanalizacji dotyczące brudnej wody w nie- 
ruchomościach przy ulicy Czerniakowskiej na osiedlu Sielce. Wodociągi wy- 
mieniają przyłącza. O sprawie informowaliśmy w listopadowym M6. 
   Spora część budynków przy Czerniakowskiej, ale także sąsiedniej spół- 
dzielni SM „Wolicka”, nie mogła doczekać się skutecznego rozwiązania pro- 
blemu. Po długiej walce z MPWiK w końcu mieszkańcy mogą jednak ode- 
tchnąć z ulgą (a przede wszystkim bez obaw korzystać z wody z kranu). 
MPWiK na swój koszt wymienia przyłącza wodociągowe, które okazały się 
winowajcami całej zaistniałej sytuacji. Co więcej, MPWiK zapowiedział ofi- 
cjalnie, że mieszkańcy otrzymają bonifikatę w opłatach za wodę za proble- 
matyczny okres. I to wszystko mimo że początkowo wodociągi przekony- 
wały, iż nie ma żadnego problemu. 
   Mieszkańcy z satysfakcją przyjęli informację od MPWiK. Rdzawa woda po- 
jawiała się w kranach od połowy zeszłego roku. To wtedy pierwsze inter- 
wencje podjęli m.in. Andrzej Grundland i Marek Mikowski z Czerniakow- 
skiej 28A. Przez ten czas wymienili niezliczoną ilość korespondencji z wo- 
dociągami, regularnie wykonywali dokumentację zdjęciową rdzawej wody, 
zgłaszali permanentne problemy. W walce wsparła ich administracja osied- 
la oraz biuro Zarządu i choć urzędnicy przez dłuższy czas zaprzeczali jakim- 
kolwiek nieprawidłowościom, w końcu zmienili zdanie i podjęli działanie.
    Administracja osiedla Sielce potwierdza, że MPWiK dokonało na początku 
stycznia wymiany części sieci wodociągowej i przyłączy na osiedlu. Nie koń- 
czy to jednak sprawy i prace mają być kontynuowane na wiosnę, gdy warun- 
ki pogodowe będą bardziej sprzyjające. Wówczas wymieniona ma zostać 
sieć od głównej nitki położonej wzdłuż ulicy Czerniakowskiej do zasuwy na 
wysokości budynku przy ul. Czerniakowskiej 26. MPWiK zapewniło przy tym, 
że podczas prac nie uszkodzą świeżo zmodernizowanych ulic i chodni- 
ków na osiedlu, a prace będą prowadzone za pomocą  przewiertów. 
   Mieszkańcy Sielc po raz kolejny pokazali jak walczyć o ważne dla nich 
samych i osiedla sprawy. Przypomnijmy, to w efekcie protestu Zarząd Dróg 
Miejskich wytyczył w 2017 roku przejście przez ul. Czerniakowską na wy- 
sokości ul. Chełmskiej. Dzięki temu osoby starsze, niepełnosprawne czy 
rodzice z wózkami nie muszą  już używać niewyposażonej w windę kładki. 

Waleczne Sielce. Skuteczna 
walka o czystą wodę 
mieszkańców Czerniakowskiej

Reklama

   Podczas pierwszego w tym roku plenum przyjęto Plan gospodarczy 
na 2019 rok. Rada zapoznała się też z informacjami o sprawach in- 
westycyjnych i terenowo-prawnych. W związku z nowymi przepisami       
o ochronie danych osobowych, zmienione zostały regulaminy rad 
osiedli i rad domów-nieruchomości. 
   W pierwszej kolejności Rada Nadzorcza zapoznała się z uchwałami 
rad osiedli, które wpłynęły od ostatniego posiedzenia. Tym razem 
uchyliła aż trzy spośród czterech uchwał podjętych przez Radę Osiedla 
Stegny Północ. Dotyczyły one obsługi korespondencji administracji           
i rady oraz wieszania ogłoszeń na drzwiach klatek schodowych. W oce- 
nie Rady Nadzorczej zakres uchylonych uchwał był poza kompeten- 
cjami rady osiedla.     
  Następnie Zarząd przedstawił Plan gospodarczy na rok 2019. Wszyst- 
kie komisje pozytywnie oceniły plan i został on jednogłośnie przyjęty 
(więcej na ten temat na stronie 7). Rada dokonała także zmian w regu- 
laminach rad osiedli i rad domów-nieruchomości. Podyktowane było to 
koniecznością dostosowania ich treści do nowych przepisów o ochro- 
nie danych osobowych. Wprowadzone zmiany powodują, że osoby 
wybrane do tych organów samorządowych będą od teraz zobowiąza- 
ne do podpisania oświadczenia o przestrzeganiu przepisów i nieroz- 

powszechnianiu podlegających ochronie informacji dotyczących fun- 
kcjonowania spółdzielni.
  Następnie członkowie Rady zapoznali się z przygotowaną przez Za- 
rząd informacją o bieżących działaniach inwestycyjnych. Zapadła waż- 
na decyzja o zmianie kolejności realizacji inwestycji na osiedlu Sielce 
(artykuł o nowej inwestycji - strona 8). Rada zapoznała się także z in- 
formacją  o sprawach terenowo-prawnych. Jak poinformował prezes 
Zarządu Piotr Kłodziński, przy stołecznym ratuszu ma zostać reakty- 
wowany zespół ds. kontaktów ze spółdzielniami mieszkaniowymi. 
MSM „Energetyka” zamierza aktywnie brać udział w działaniu zespołu, 
a sprawy nieuregulowanego stanu prawnego gruntów będą z pewno- 
ścią kluczowym tematem dla tego gremium. Podczas posiedzenia 
dyskutowano również nad kwestią przepisów o przekształceniu prawa 
użytkowania wieczystego we własność, które nastąpiło 1 stycznia 2019 
roku oraz niejasnościach i wątpliwościach, które wciąż nie zostały wy- 
jaśnione przez ustawodawcę lub samorząd Warszawy. 
    Łącznie podczas posiedzenia przyjęto pięć uchwał. Są one dostępne 
na stronie spółdzielni dla zalogowanych użytkowników w zakładce 
„Rada Nadzorcza”. W tym miejscu publikowane są także - po zatwier- 
dzeniu  -  protokoły z posiedzeń RN.

RADA NADZORCZA: PLAN, REGULAMINY, INFORMACJE...

„ENERGETYKA” KOBIET
    Zbliżający się Dzień Kobiet to okazja, aby oprócz życzeń, 
przypomnieć, że udział pań w organach samorządowych 
spółdzielni i w administracjach jest bardzo duży. W „Ener- 
getyce” nie tylko nie ma problemu z parytetem, ale to 
kobiety często mają większość.
    W chwili obecnej kobiety stanowią równo połowę składu 
Rady Nadzorczej, ale już większość jeśli chodzi o przewod-  
niczących rad osiedli i kierowników administracji. Przewod- 
niczącymi rad osiedli są bowiem: Maria Domańska (Sielce), 
Anna Kowalczyk (Stegny Północ), Maria Rybak (Bernardyń- 
ska) oraz Krystyna Śmigielska (Idzikowskiego). Podobnie       
w czterech spośród siedmiu administracji osiedli na stano- 
wiskach kierowniczych pracują kobiety. To  Jolanta  
Jezierska (Sielce), Anna Lew-Kiedrowska (Stegny Rożek), 
Katarzyna Szwarc (Bernardyńska) oraz Jadwiga Pawłowska- 
-Radecka (Idzikowskiego).
   Jeśli zaś chodzi o składy rad osiedli, najbardziej sfemini- 
zowana jest RO Stegny Północ  w której na 14 członków aż 
10 to kobiety. Panie stanowią równo 50 proc. składu rady 
na Sielcach (12 na 24) i blisko połowę w osiedlach Bernar- 
dyńska (5 na 12), Idzikowskiego (6 na 13), Sadyby (10 na 
22)  oraz Stegny Południe (10 na 24 członków). Najskrom- 
niejszą reprezentację panie mają w Radzie Osiedla Stegny 
Rożek -  5 na 15 osób. Warto odnotować, że przed rokiem 
udział kobiet był jeszcze większy i aż w czterech radach 
osiedli stanowiły wówczas co najmniej 50 proc. członków.

red.
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    Skład Rady Seniorów Dzielnicy Mokotów II kadencji wygląda niemal jak lista 
członków MSM „Energetyka”. W piętnastoosobowej Radzie aż jedenastu to 
mieszkańcy i aktywni działacze spółdzielni. Pierwsze posiedzenie II kadencji 
odbyło się pod koniec stycznia, a przewodniczącą wybrano Grażynę Cabaj-    
-Olejnik - w poprzednich latach członkinię Rady Nadzorczej MSM „Ener- 
getyka” i wieloletnią działaczkę Rady Osiedla Stegny Północ. Pierwszą wice- 
przewodniczącą została Krystyna Śmigielska - przewodnicząca Rady Osiedla 
Idzikowskiego i członkini Rady Nadzorczej spółdzielni. Decyzją Rady będzie 
ona również przedstawicielem mokotowskich seniorów w Warszawskiej Ra- 
dzie Seniorów.  
    Najmocniejszą reprezentację ma osiedle Stegny Południe, z którego pocho-  
dzi czterech członków, a właściwie członkiń. To panie Krystyny: Makowiecka, 
Reszczyńska i Zienkiewicz-Domalewska oraz Ewa Klimaszewska. Trzy osoby 
mieszkają na osiedlu Idzikowskiego: Krystyna Śmigielska, Ewa Samp-Stani- 
sławska i Bernarda Staręga. Sadybę reprezentują Marek Bryłowski i Ryszard 
Bombała, zaś Sielce Marek Mikowski. Do tak licznego grona mieszkańców 
spółdzielni w Radzie przyczynił się  m.in. członkowie Naszego Podwórka, 
którzy pomagali zbierać podpisy pod listami części kandydatów. 
   Czy nadreprezentacja mieszkańców „Energetyki” przyczyni się do nowych 
inicjatyw dla osób starszych zamieszkałych w zasobach spółdzielni? Na 
pierwsze efekty działań trzeba z pewnością jeszcze poczekać, ale pole do 
popisu dla reprezentantów seniorów w dzielnicy jest spore - według ostroż- 
nych szacunków spośród zamieszkujących osiedla „Energetyki” niemal co 
trzeci jest w wieku senioralnym, a w całej dzielnicy Mokotów grupa ta prze- 
kracza  56 000 osób. 
    - Pracujemy obecnie nad sprawami organizacyjno-prawnymi, kierunkami 
działań w oparciu o opracowanie „Kierunki polityki senioralnej w Dzielnicy 
Mokotów na lata 2016-2023”. Na terenie osiedli „Energetyki” oferta dla senio- 
rów mogłaby być bogatsza. Ale dziś wszystkie ośrodki kultury należące do 
dzielnicy, w których można aktywizować seniorów, znajdują się na Górnym 
Mokotowie. Utrudnia to pozyskiwanie środków i finansowanie działań akty- 
wizujących seniorów  na terenie Dolnego Mokotowa, w tym na naszych osied- 
lach. Liczymy, że uda się zmienić sytuację w tym zakresie - mówi przewod- 
nicząca Mokotowskiej Rady Seniorów  Grażyna Cabaj-Olejnik.  
   Choć wybory do rady odbyły się już w październiku, to na inaugurację 
działania musieliśmy poczekać kilka miesięcy, gdyż potrzebna była decyzja 
Urzędu Dzielnicy Mokotów i wydelegowanie przedstawiciela. W związku ze 
zmianami po wyborach samorządowych, Rada zaczęła działać dopiero pod 
koniec stycznia. Pierwsze posiedzenie uroczyście zainaugurował nowy bur- 
mistrz Mokotowa Rafał Miastowski, który pogratulował radnym wyboru i ży- 
czył im udanej i bogatej w działania kadencji. Razem ze swoją zastępczynią 
Anną Lasocką wręczyli wszystkim członkom Rady Seniorów Dzielnicy Moko- 
tów dokument potwierdzający powołanie. W przemówieniu burmistrz Mia- 
stowski wyraził nadzieję, że Rada Seniorów będzie platformą dialogu pomię- 
dzy urzędem oraz mokotowskimi seniorami. 
    Dyżury członków Rady ustalono w Mokotowskim Centrum Integracji Miesz- 
kańców przy Wydziale Spraw Społecznych i Zdrowia dla dzielnicy Mokotów, 
ul. Woronicza 44A. Odbywać się będą w  pierwszą środę miesiąca w godz. 
11.00–12.00. Nie wykluczone, że w przyszłości dyżury organizowane będą 
także w innych lokalizacjach. Do członków Rady można także kierować ko- 
respondencję na adres: Rada Seniorów Dzielnicy Mokotów, Mokotowskie 
Centrum Integracji Mieszkańców przy Wydziale Spraw Społecznych i Zdrowia 
dla dzielnicy Mokotów, ul. Woronicza 44A, 02-640 Warszawa. 

Mokotowska Rada Seniorów zdominowana 
przez mieszkańców „Energetyki”

Rada Seniorów Dzielnicy Mokotów II kadencji
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Nasze Podwórko: Głośno ostatnio o Twoich inicjatywach 
społecznych na Stegnach Północ. Co to za akcje?
Ewelina Babicka: Akcje to chyba za duże słowo, nazwałabym 
to raczej działaniami. Skala i zasięg nie jest zbyt duży, ale 
mam nadzieję, że to się zmieni dzięki zaangażowaniu 
innych i temu artykułowi. Na Stegnach Północ zainicjowałam 
coś w rodzaju Świątecznej Paczki. To nie jest trudne, organi- 
zacją może się zająć każdy z nas. Wystarczy ruszyć mały 
kamyczek i ludzie bardzo chętnie pomagają. Zauważyłam, 
że jest problem braku łącznika pomiędzy tymi, którzy 
potrzebują pomocy, a tymi którzy chcą tę pomoc ofiarować. 
No i trochę stałam się takim łącznikiem. Musimy sobie 
uświadomić, że pomocy nie potrzebują tylko Ci w ładnych 
kampaniach reklamowych w telewizji. Takim potrzebującym 
może być Twój samotny starszy sąsiad i zamiast wysyłać 
SMS za kilka złotych może warto zacząć od zwykłego: Dzień 
dobry, co słychać? Czy może potrzebujesz pomocy? Albo 
zwyczajnie życzyć miłego dnia. 
-  Jak to zorganizowałaś?
- Poprosiłam administrację, aby wspólnie z gospodarzami 
domów wskazały osoby, które mogą potrzebować pomocy, 
bo to właśnie gospodarze są blisko nas wszystkich. Potem 
zwróciłam się do właścicieli sklepu ABC na Akermańskiej i do 
kierownictwa Mokpolu na Soczi o wygospodarowanie 
miejsca na zebranie artykułów dla potrzebujących.  Bardzo 
chętnie się zgodzili i ruszyło. Potem mocno zaangażowała 
się Agnieszka Tomaszewska-Dąbrowska w transport do 
pomieszczenia, które udostępniła Halina Siek i to ona 
pomogła nam to dzielić i pakować. W dystrybucji pomogli 
mój mąż, Beata i Grzegorz Andrykowie. Gdyby nie te dary to 
nie byłoby czego organizować. Dlatego wielkie dzięki za 
każdy drobiazg w koszyku i każde ogniwo tego łańcuszka. 
Jak widać to nie ja, tylko my.
- Ile osób dostało paczki? 
- W sumie pięć rodzin. Ale to nie były tylko paczki. Udało się 
skomunikować osobę w trudnej sytuacji z sąsiadem praw- 
nikiem. Ogólnie zebrało się tyle, że torby dosłownie pękały 
w szwach. Niektórzy mieli łzy o oczach i mówili, że w życiu 
tyle nie otrzymali od obcych. Wszystko trwało tydzień. Jak 
niewiele trzeba, a jak dużo można. 
- Zainicjowałaś też akcję „Wymiana ciepła”...
- To też nie jest mój pomysł. To działa na terenie całego kraju 
już od jakiegoś czasu. Zacytuję twórców pomysłu: „Idea jest 
tak prosta, że prościej się nie da! Postaw wieszak, powieś 
ciepłe ubranie, jedną rzecz na początek… Pozwól, by ubrań 
przybywało. Pozwól, by potrzebujący bez skrępowania brali 
czego Im trzeba.To działa. To dzieje się samo”. No i mamy 
taki wieszak, a nawet szafę! To też kamyczek był tylko. 
Wieszak z recyklingu, szafę zorganizowała Beata i Aga (te 
same dziewczyny, które pomagały przy paczce ) i doglądamy 
tego miejsca razem. 

Anioły na Stegnach Północ
Rozmowa z Eweliną Babicką - inicjatorką akcji 
pomagania potrzebującym na Stegnach Północ

Ewelina Babicka  jest przewodniczącą Komisji 
Prawno-Ekonomicznej Rady Osiedla Stegny Północ
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KORZENIE MOKOTOWA: BURZLIWE LOSY KRÓLIKARNI 

TAM, GDZIE KRÓL 
KRÓLIKI HODOWAŁ
   „Jakżeż inaczej wyglądała Królikarnia mego dzieciństwa. Pałac niby 
ten sam, choć nie taki „świeżusieńki” jak dziś. Gęściej obrośnięty drze- 
wami, a wokół niego, szczególnie od ulicy Puławskiej, stały drewniane 
zabudowania gospodarcze (…) Ale dla nas, dzieciarni, atrakcją były 
jary i wąwozy zarośnięte krzewami, łopianami i pokrzywami, bez 
dzisiejszych asfaltowych alejek i schodków. Świetnie nadawały się do 
zabaw w podchody, chowanego, w „policjantów i złodziei”, Indian i wie- 
le innych ruchliwych i hałaśliwych gonitw” - wspominał szkolne lata 
Bohdan Grzymała-Siedlecki w przewodniku o Skarpie Wiślanej, wyda- 
nego w ramach cyklu „Warszawskie przechadzki z wnukiem”. 
    Ulica Puławska, najważniejszy ciąg komunikacyjny Mokotowa,  przed 
wiekami wyznaczający oś tutejszego osadnictwa, jeszcze w latach trzy- 
dziestych XX w. bardziej przypominała podmiejską drogę, niż główną 
arterię dzielnicy. Mimo, iż Mokotów stał się oficjalną częścią miasta       
w 1916 r., cień wielkomiejskości dotarł tutaj dopiero na kilka lat przed 
wybuchem ostatniej wojny. Do tego czasu niebotyki wyrastające wokół 
dzisiejszego pl. Unii Lubelskiej, wizualnie określały południową grani- 
cę Warszawy. Dalej ciągnęło się już tylko Pole Mokotowskie, były ugo- 
ry, gdzieniegdzie pojawiały się niewielkie zabudowania, ale nadal nie 
miały one wiele wspólnego z obrazem prawdziwego miasta. „W 1936 
r. miasto powoli przybliżało się do Królikarni (…) Na skarpie i u jej pod- 
nóża, już za Królikarnią, wyrastały wille. Jednak obok pałacu, w gąsz- 
czu parku można było poczuć się jak w XVIII w. (…) Park miał urokliwe   
i cieniste alejki, wąwozy opadające ze skarpy, mostki, pawilon ku- 
chenny udrapowany na rzymską budowlę” - pisał Jerzy S. Majewski           
w cyklu  Warszawa  Nieodbudowana. 
   Właścicielką obiektu była w tamtym czasie Marta z Pusłowskich 
Krasińska, hrabina, filantropka, córka Wandalina Pusłowskiego, 
kolekcjonera dzieł sztuki, ale też kobieta mocno zaangażowana w życie 
znajdującego się nieopodal zakładu dla nieuleczalnie chorych kobiet, 
który finansowo wspomagała, a pensjonariuszkom pozwalała korzys- 
tać z uroków otaczającego pałac parku. W 1902 r. przeprowadziła 
gruntowną renowację posiadłości. Zleciła uporządkowanie parku, od- 
restaurowano też wnętrza pałacowe i elewacje. W takiej odświeżonej 
formie posiadłość dotrwała do 1939 r. Nacierający na miasto Niemcy 
wrzucając granaty do wnętrza, w którym znajdowała się pałacowa służ- 
ba, zmienili historyczny obiekt w wypaloną ruinę. Agonalny stanie 
trwał do wybuchu powstania warszawskiego. Toczące się na terenie 
posiadłości zacięte walki dopełniły dzieła zniszczenia. „Zimą 1945 r. 
okoliczna ludność dokonała znacznych zniszczeń w drzewostanie 
parku. Po wojnie przystąpiono do zabezpieczenia budowli oraz stop- 
niowej jej odbudowy. Rozpoczął się nowy rozdział dziejów Królikarni” 
- pisał prof. Marek Kwiatkowski w monografii obiektu. 
     Zanim jednak przyjrzymy się powojennym jej losom, cofnijmy się do 
XVIII w., by spojrzeć na początki omawianej rezydencji, tym bardziej, 
że obok Łazienek Królewskich, zespół pałacowo-ogrodowy w Króli- 
karni, zaliczany jest do najważniejszych przykładów architektury kla- 
sycystycznej na ziemiach polskich z czasów króla Stanisława Augusta 
Poniatowskiego. Historia tego miejsca sięga czasów saskich i panowa- 
nia królów z dynastii Wettinów. Słynący ze swych zamiłowań łowieckich 
i to nie tylko na leśną zwierzynę, król August II Mocny, postanowił na 
koronie skarpy wiślanej, terenie pokrywającym się mniej więcej z wy- 
miarami obecnego parku, urządzić zwierzyniec, hodować w nim kró- 
liki, a ku uciesze zapraszanych przez siebie gości i zapewne też swojej, 
polować na nie. Rozciągające się dookoła pustkowie, cisza, spokój, 
brak jakichkolwiek zabudowań, ale głównie dziewiczy, poszatkowany 
jarami i parowami teren, idealnie sprzyjał królewskim poczynaniom. 
   Po śmierci monarchy Królikarnia przeszła w ręce jego następcy                   
- Augusta III Sasa, a gdy ten zmarł, w posiadanie Mokotowa wraz z fol- 
warkiem wszedł hrabia Henryk Brühl, a po nim księżna Izabela z Czar- 

toryskich Lubomirska, założycielka sąsiedniej posiadłości o nazwie 
„Mon Coteau”, nie mającej sobie wówczas równych wśród magnackich 
rezydencji Warszawy. „Izabela dość szybko pozbyła się zapuszczo- 
nego folwarku. Wówczas pojawił się człowiek, który z Królikarni uczy- 
nił miejsce magiczne. Był to hrabia de Tomatis” - czytamy w książce           
R. Głowackiego „Zamki i pałace Warszawy”. Prof.  Kwiatkowski uznaje 
hrabiego za głównego bohatera dziejów Królikarni. Pisze, że był po- 
stacią głośną, barwną, przedsiębiorczą, który wystawił tu okazały, sto- 
jący do dziś pałac. Ten wzniesiono na wzór słynnej renesansowej Villi 
Rotonda, projektu Andrea Palladia z 1566 r., górującej ponad włoską 
Vicenzą. Na zboczu skarpy, w pewnym oddaleniu od budowli pałaco- 
wej, stanęła kuchnia. Zaprojektowana na wzór rzymskiego grobowca 
Cecylii Metelli, była połączona podziemnymi korytarzami z pałacem      
i sztuczną grotą wbijającą się w zbocze skarpy od strony ogrodu. 
   Pałac w Królikarni nie znajduje w architekturze polskiej poprzedni- 
ków. Jest pierwszym na terenach Rzeczpospolitej nawiązaniem do 
palladyńskiej willi. Zaprojektowany przez Dominika Merliniego, jest 
największą budowlą wystawioną przez niego od podstaw. Obiekt pow- 
stał w latach 1782-1786 na samym cyplu skarpy, w miejscu, gdzie za 
Sasów, stał główny pawilon, istniejącego tu dawniej folwarku. Budowla 
została wzniesiona na planie kwadratu z centralnie umieszczoną 
okrągłą salą zwaną rotundą. Ta nakryta jest kopułą i zwieńczona deta- 
lem stylizowanym na pąk kwiatostanowy karczocha. Ozdobnik nadaje 
obiektowi wrażenia lekkości, a idealne wręcz proporcje i dopracowany 
kostium zewnętrzny  oddają charakter i przeznaczenie budowli, jako 
rezydencji podmiejskiej i podkreślają pozycję właściciela. 
    Karol Aleksander Tomatis był jedną z najbardziej barwnych postaci      
z otoczenia Stanisława Augusta Poniatowskiego. Sprowadzony przez 
niego na dwór, pracował jako dyrektor spektakli. Majątku dorobił się 
dzięki grze w karty. W Królikarni chciał stworzyć gospodarstwo 
przynoszące umiarkowane, ale stałe zyski. W 1765 r. król nadał mu ty- 
tuł hrabiego de Valery i mianował swoim szambelanem. W końcu XVIII 
w. rezydencja Tomatisa była jednym z ważniejszych centrów wiosenno- 
-letnich miejsc rozrywkowych pod Warszawą. W ogrodzie dominowały 
rzadkie gatunki drzew, a malowniczość krajobrazu pociętego wąwoza- 
mi przyciągała zapraszanych przez hrabiego najzamożniejszych gości. 
Z pewnością kusiły też organizowane tu z wielką pompą przejażdżki 
gondolami po stawie, wytworne bale, pokazy fajerwerków i wieczory 
muzyczne. W czasie Insurekcji Kościuszkowskiej pałac nieznacznie 
ucierpiał, a w jego murach, stacjonował naczelnik powstania, Tadeusz 
Kościuszko. W 1816 r. Królikarnię kupił Michał Hieronim Radziwiłł,             
a w 1849 r. z przeznaczeniem na siedzibę letnią, hrabia Ksawery Pus- 
łowski. Ulokował w niej i przez całe życie rozbudowywał złożoną  z ry- 
cin, brązów, obrazów, przeogromną kolekcję dzieł sztuki. W 1879 r. 
rezydencję strawił pożar, a jej odbudowa, jak czytamy na stronie inter- 
netowej Królikarni, była jednym z pionierskich dokonań w dziejach 
polskiego konserwatorstwa. 
   Obecnie pałac pełni rolę oddziału Muzeum Narodowego z największą 
w kraju kolekcją rzeźby, na którą składają się prace od XV w. po dzień 
dzisiejszy. W budynku urządzane są wystawy malarstwa, a w parku 
organizowane spotkania, konferencje, koncerty i pokazy filmowe.

Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie

Zygmunt Vogel, Widok Królikarni od strony wjazdu, 1791.
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Gombrowiczowska gęba
   
   Na chodniku bloku, w którym mieszkam, od roku widnieje napisa- 
ne białą olejną farbą rozpaczliwe błaganie: „Masza, prosti”. Jest 
jeszcze serce przebite strzałą i kłódeczka - taka, jaką się zawiesza 
na mostku miłości w Wilanowie. 
    Depczemy codziennie po tym wyznaniu wiedząc, że nie poznamy 
dalszych losów autora inwokacji. Masza, która z koleżanką miesz- 
kała w naszym bloku, już się wyprowadziła. Czasem stojąc na 
miłosnym wyznaniu wspominamy te dwie ładne, młode Ukrainki, 
które wieczorem siedziały w loggii nad wejściem do bloku i godzina- 
mi rozmawiały przez telefon. Po rosyjsku. Nikomu to nie przeszka- 
dzało - zwłaszcza, że dziewczyny były grzeczne. W windzie pierwsze 
mówiły dzień dobry (ze śpiewnym, wschodnim akcentem), a jeśli 
ktoś jechał z psem, pytały, czy można go pogłaskać.
     W ostatnich latach przywykliśmy, że w naszym 15-piętrowym 
bloku coraz częściej pojawiają się nowe twarze. Starzy mieszkańcy, 
ci którzy zasiedlali budynek odchodzą na zawsze, a ich dzieci często 
wynajmują rodzinne gniazdo. Mamy w domu kilku Ukraińców, 
jednego Afrykanina, kogoś, kto jeszcze rok temu nie znał ani słowa 
po polsku i posługiwał się angielskim. (Teraz można się już z tą 
osobą dogadać). Na pobliskim placu zabaw polskie pociechy bawią 
się z dziećmi o różnych kolorach skóry, a polskich malczyków 
bardzo często pilnuje niańka z Ukrainy. 
     Kiedy więc w styczniu  na portalu Gazety  Wyborczej ukazał się 
artykuł o ksenofobii na Stegnach, byliśmy zaskoczeni. Reporter 
przesadził pisząc: „Stegny huczą od plotek, że w jednym z lokali 
powstanie ośrodek dla uchodźców”, ale reszty tekstu przecież nie 
wziął z sufitu. Na dowód zamieścił fotografię ogłoszenia Rady 
Osiedla Stegny Północ, które pojawiło się na klatkach schodowych 
kilkunastopiętrowych bloków i rzeczywiście mogło bulwersować. 
Sformułowane było następująco: „Drodzy sąsiedzi, pogłoski                     
o planach przeznaczenia pomieszczenia na ul. Soczi 6 dla potrzeb 
uchodźców są nieprawdziwe. Rada Osiedla”. W jednym z bloków 
ktoś dopisał cytaty z Ewangelii:  Oto Anioł Pański ukazał się Józefowi 
we śnie i rzekł: Wstań, weź Dziecię i  Jego Matkę i uchodź do 
Egiptu.Byłem przybyszem, a przyjęliście mnie”.
    Reporter GW  krążył między blokami przy ulicach Batumi, Soczi             
i Kaukaskiej (światowe nazwy – zauważył z przekąsem) i pytał prze- 
chodniów, co sądzą o tym ogłoszeniu. Anonimowe odpowiedzi były 

według zasady Boh trojcu lubit. Pani z dzieckiem w wózku zapewniała: 
„To plotki, nie będzie żadnych uchodźców. I dobrze! Bo mogą 
skrzywdzić dzieci”. Starszy mężczyzna z pieskiem nie widział pro- 
blemu, gdyby to miały być tylko kobiety i dzieci. Jakaś dziewczyna 
domagała się konsultacji z mieszkańcami, „bo starsi ludzie są prze- 
rażeni”. Pielęgniarka z 30-letnią praktyką pochylania się nad potrze- 
bującymi pomocy pożaliła się na koleżanki, które zerwały z nią 
znajomość, gdyż „są bardzo źle nastawione przeciwko uchodźcom”. 
W tym bardzo poprawnym socjologicznie kalejdoskopie opinii 
(anonimowych, dodajmy) nie mogło zabraknąć zdania matki trójki 
dzieci deklarującej, że gdyby na osiedlu powstał klub do integracji       
z uchodźcami, chętnie posłałaby tam swoje pociechy. Bo integracja 
wzbogaca.
   Dlaczego wywieszono takie ogłoszenie?   - Nakręcała się spirala 
ksenofobicznej nienawiści. Musieliśmy ją szybko przeciąć  - tłuma- 
czyła dziennikarzowi ówczesna przewodnicząca rady osiedla. Po 
niewczasie spostrzegła, że ogłoszenie zostało niefortunnie zreda- 
gowane. Nie chodziło o taki ośrodek dla uchodźców, jak na Targów- 
ku. Rada osiedla chciała zorganizować w jednym z lokali Miejsce 
Aktywności Lokalnej. Wieczorami miały się tam odbywać m.in. 
zajęcia integracyjne dla pań z Ukrainy, których na Stegnach mieszka 
co najmniej kilkadziesiąt. Ktoś jednak zaczął rozsiewać plotki                   
o ośrodku dla uchodźców. Kto? Nikt się nie przyznaje. Może to się 
odbyło na zasadzie: jedna pani drugiej pani. Może, jak powiada pra- 
wo rzymskie: Is fecit, cui prodest  (ten uczynił, komu przynosi 
korzyść). 
     W każdym razie reakcja zarówno dziennikarza Gazety Wyborczej, 
jak i socjologa od migracji z Instytutu Profilaktyki Społecznej i Reso- 
cjalizacji UW, na którego powołuje się autor artykułu, była burzą          
w szklance wody. A już zamieszczenie przez tego naukowca zdjęcia 
komunikatu rady osiedla w mediach społecznościowych z komenta- 
rzem: „Zarządzanie strachem” jest urabianiem mieszkańcom 
gombrowiczowskiej gęby. Bo zdaniem socjologa Stegny, to Polska 
w mikroskali. A historia z ogłoszeniem pokazuje, jak może być 
wykorzystywany strach zasiany w Polsce przed uchodźcami w 2015 
roku. 
    Niepotrzebne budowanie szerokiego politycznego tła dla drobnego 
nieporozumienia. Tak drobnego, że tuż za miedzą, na Stegnach 
Południowych, nikt by o nim nie wiedział, gdyby nie artykuł w gazecie. 

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
13 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien                                                               

z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

    Rusza szósta edycja budżetu obywatelskiego. Opóź- 
nienie wynika z wprowadzenia licznych zmian. Na final- 
ny kształt wpłynęły wyniki konsultacji społecznych, ale      
i wymagania ustawy o samorządzie gminnym, która         
w 2018 roku uregulowała zasady budżetu partycypacyj- 

nego. Rośnie budżet (teraz to 77 mln zł, ponad 12 mln zł więcej niż rok wcześniej), ale zmieniają się zasady głosowania i wyboru projektów do 
realizacji. Wszystko to powoduje, że obecnie bardziej niż kiedykolwiek wcześniej osiedla powinny współpracować, aby przeforsować projekty 
przynoszące korzyści dla mieszkańców i terenów spółdzielni. 
    Jak zmieniły się zasady? Na przykład będzie można zgłaszać projekty dzielnicowe, ale również ogólnomiejskie, dotyczące całego miasta lub 
kilku dzielnic. Dzielnice mogą się podzielić na mniejsze obszary, ale bez możliwości dzielenia kwoty - na Mokotowie decyzja w tym zakresie 
zapadła 20 lutego, po oddaniu M6 do druku. W każdym obszarze do realizacji przejdzie projekt, który uzyska największą liczbę głosów oraz 
zagłosuje na niego co najmniej 50 mieszkańców. Pozostałe projekty przejdą do realizacji, gdy otrzymają największą liczbę głosów do wyczerpa- 
nia ogólnej kwoty w danej dzielnicy. Nowe są także zasady głosowania. „Mieszkaniec będzie mógł głosować na maksymalnie 15 projektów na 
poziomie dzielnicowym i 10 projektów na poziomie ogólnomiejskim” - czytamy w informacji ratusza.
   Zmiany te sprawiają, że Sadyba i Stegny, które w ubiegłych latach tworzyły jeden rejon i miały zagwarantowany określony budżet (w 2018 było 
to 1,1 mln zł), teraz nie mogą być niczego pewne, a już na pewno nie tego, że nawet bez specjalnego wysiłku mieszkańców kwota i tak zostanie 
wydana na osiedlu lub w najbliższej okolicy. Dlatego np. mieszkańcy skupieni w Naszym Podwórku proponują, aby zgłaszać projekty obejmujące 
swoim zasięgiem jak największy obszar, tak by zyskać jak najszersze poparcie. List z taką propozycją i listą projektów podpisany przez przedsta- 
wicieli wszystkich osiedli w „Energetyce”, ale także osiedli sąsiadujących, trafił do wszystkich rad osiedli i administracji. 
    Szczegóły dotyczące harmonogramu powinny być dostępne w najbliższym czasie na stronie twojbudzet.um.warszawa.pl. 

BUDŻET PARTYCYPACYJNY PO NOWEMU. 
WSPÓŁPRACA POTRZEBNA JAK NIGDY

opr. red.
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    Odpowiednie cięcia to klucz to pięknych drzew i krzewów. Wczesna 
wiosna to właściwy moment, aby o tym pomyśleć i przystąpić do działa- 
nia. Co warto wiedzieć, żeby nie wyrządzić roślinom szkody poprzez 
ingerencję?
    Pięknie przycięte sady jabłoniowe możemy zobaczyć wczesną wiosną 
jadąc przez Polskę na południe od Warszawy. Jabłonie potrzebują cięć, 
aby uzyskać odpowiednie plony owoców. A co chcemy osiągnąć po- 
przez cięcie drzew i krzewów ozdobnych? Oczywiście szeroko pojęty 
efekt ozdobny.
   Pierwsze cięcia wykonują już szkółkarze nadając drzewom i krze- 
wom odpowiedni kształt. Poprzez cięcie zmusza się do aktywności 
pączki-oczka śpiące powodując rozkrzewienie. Jeden przycięty pęd sty- 
muluje wyrastanie z oczek śpiących kilku nowych gałęzi. Wykonując 
ciecia trzeba zawsze o tym pamiętać. 
    Ciecie drzew liściastych wykonujemy wczesną wiosną lub na począt- 
ku lata, gdy całkowicie wykształcone są liście. Wczesną wiosną w tym 
wypadku oznacza to czas, gdy nie ruszyły jeszcze soki. W przeciwnym 
razie drzewo „płacze” - z ran po wyciętych gałęziach płynie sok, co 
uniemożliwia zabezpieczenie ran środkiem grzybobójczym. Gałęzie 
źle przycięte i niezabezpieczone rany mogą przyczynić się do rozwoju 
patogenów, chorób grzybowych, zgnilizny czy powstawaniu próchnicy. 
Przyczyniają się do skrócenia żywotności drzewa. W okresie ulistnio- 
nym najczęściej wycinamy gałęzie suche, chore, uszkodzone, wtedy 
łatwiej niż w stanie bezlistnym możemy je rozpoznać.
    Zminimalizować konieczność cięć można planując wszystko już na 
etapie sadzenia. Gdy posadzimy odpowiednie gatunki drzew w prze- 
myślanym miejscu przez wiele lat unikniemy cięcia drzew i wycinania 
czy skracania gałęzi.
    Zanim sadzimy drzewa najpierw rozejrzyjmy się wokoło, sprawdźmy 
czy w pobliżu nie ma linii napowietrznych, ciągów ruchu, budynków, 
innych drzew. Potrzeba wiedzy i wyobraźni jak za kilka lat sadzone 
dzisiaj małe drzewka będą wyglądały. Dobieramy odpowiednie gatun- 
ki do wielkości terenu jaki posiadamy. Na małym terenie nie należy sa- 
dzić drzew które rosną mocno, mają szerokie duże korony np. klony, 

topole czy kasztanowce. Przez dobrze dobrane miejsce i gatunki drzew 
unikniemy kłopotów z przycinaniem przez kilka lat. Musimy pamiętać, 
że wycinając i przycinając gałęzie do 30 proc. (na tyle pozwala ustawa) 
powodujemy zachwianie równowagi biologicznej i statycznej drzewa .
    Optymalnie byłoby, gdybyśmy przyrodę zostawili samej sobie, ale 
czasem musimy naprawić wcześniej popełnione błędy. Drzewa posa- 
dzone zbyt gęsto wywracają się, wykrzywiają, chorują z powodu braku 
światła i wody. Nie dopuśćmy do takich sytuacji sadząc drzewa w od- 
powiednich odległościach, a jeśli już „mleko się rozlało”, to redukujmy 
korony lub nawet usuwajmy część drzew, aby uratować pozostałe. 
Część gatunków drzew same redukuje koronę, najczęściej z powodu 
braku odpowiedniej wilgoci. Wtedy konieczna jest ingerencja człowie- 
ka z piłą lub sekatorem gdyż drzewa te mogą stanowić zagrożenie..
    Inaczej obchodzimy się z drzewami iglastymi. Drzewa iglaste nie 
wymagają cięć oprócz wczesnego stadium rozwoju w szkółkach w celu 
zagęszczenia korony. Jest wiele drzew iglastych które dobrze znoszą 
cięcia (świerki, cisy, daglezje, tuje) i można z nich formować różnego 
kształtu żywopłoty. Ostatnio stały się modne „topiary” - rzeźby róż- 
nych kształtów z drzew i krzewów. Takie rzeźby możemy wyciąć z iglas- 
tych świerków, jałowców, cisów, tuj oraz liściastych zimozielonych np. 
bukszpanów, ogników. Piękne topiary to praca na kilka lat. Nie możemy 
w ciągu jednego roku z żywej rośliny  uformować dowolnej figury.
    Należy pamiętać, że krzewy kwitnące wiosną tniemy na jesieni i od- 
wrotnie. Krzewy na żywopłot cięty, które najczęściej nie są krzewami 
kwitnącymi tniemy przez cały okres wegetacji. Starsze krzewy może- 
my odmładzać poprzez wycinanie najstarszych gałęzi co spowoduje 
wzrost gałęzi nowych, młodych. Przycinanie krzewów starszych po- 
przez skracanie gałęzi, co często robione jest przez nieprofesjona- 
listów, jest bezcelowe i powoduje powstawanie „mioteł”.
    Temat cięć drzew i krzewów ozdobnych jest tematem rzeką tak 
długim jak różnorodność roślin. Drzewa i krzewy iglaste które znoszą   
i nie znoszą cięcia, liściaste zrzucające liście i zimozielone każde                  
z nich wymaga innych sposobów postępowania.   

Ogrodnik Ewa

ZIELONYM DO GÓRY

Ciąć trzeba umieć - jak przycinać drzewka i krzewy ozdobne

   Powoli krystalizuje się sytuacja w zakresie 
gospodarki odpadami. W altanach śmiecio- 
wych pojawiają się nowe pojemniki (lub na- 
klejki na dotychczasowych), a ratusz finali- 
zuje przetarg na firmy odbierające śmieci. Na 
Mokotów wróci Lekaro.  Z najtrudniejszą de- 
cyzją - ustaleniem wysokości nowej opłaty od 
mieszkańców - miasto jednak ciągle zwleka. 
   Przypomnijmy aktualną sytuację. Od stycz- 
nia 2019 r. miał w całej Polsce obowiązywać 
nowy system segregacji odpadów na pięć 
frakcji. Ministerstwo Środowiska dosłownie  
w ostatnich dniach grudnia odwołało śmiecio- 
wą rewolucję dając samorządom jeszcze mak- 
symalnie rok na przygotowanie się. Finalnie           
w Warszawie mamy okres przejściowy, a no- 
wy system jest wdrażany stopniowo. Miesz- 
kańcy, którzy dostali już nowe pojemniki 
(albo nowe oznakowania starych), mogą sorto- 
wać domowe śmieci na pięć frakcji. Reszta 
robi to po staremu, dzieląc odpadki na trzy ro- 

dzaje (o segregowaniu pisaliśmy szerzej w po- 
przednim numerze M6). 
   Miasto dopiero teraz wybiera w przetargu 
nowe firmy do wywożenia odpadów.  W prze- 
prowadzonej aukcji zlecenie dla Mokotowa 
wygrała firma Lekaro, która obsługiwała dziel- 
nicę od sierpnia 2014 r do końca lipca 2018 r. 
Ale zmiany wejdą w życie najwcześniej za 
kilka miesięcy, po rozstrzygnięciu ewentual- 
nych protestów i podpisaniu nowych umów       
z operatorami. Do tego momentu mieszkańcy 
będą obsługiwani przez dotychczasowych 
operatorów – w przypadku Mokotowa jest to 
MPO.
   O ile zmiana firmy i powrót Lekaro może 
ucieszyć mieszkańców osiedli „Energetyki”, 
mających w pamięci trudności związane z na- 
głym zastąpieniem Lekaro przez MPO i wciąż 
dyskusyjną jakość obsługi, to na tym dobre 
wiadomości się kończą. Niemal pewny wydaje 
się wzrost ceny. Choć decyzji wciąż brak, do- 
wody na to znaleźć można na przykład w sto- 
łecznym budżecie. Na gospodarkę odpadami 
stolica ma zamiar przeznaczyć w tym roku 
937 mln zł z czego 675 mln zł będą musieli 
zapłacić mieszkańcy (resztę dopłaci miasto). 

Z tym że w 2018 roku z opłat od mieszkań- 
ców zebrano około 326 mln zł. Oznacza to, 
że opłata śmieciowa w Warszawie może 
wzrosnąć dwukrotnie i z jednej z niższych         
w kraju stolica przesunie się  do grona dro- 
gich. Jeszcze mniej optymistycznie wygląda 
sytuacja wyłaniająca się z wyników miejskie- 
go przetargu. W 2017 roku MPO dostawało,  
w zależności od dzielnicy, od 118 zł do 148,5 
zł za tonę. W obecnym przetargu oferta Leka- 
ro dla Mokotowa to 304 zł, ale ta sama firma 
za wywóz śmieci z Wesołej oczekuje już 762 
zł  za  tonę odpadów.
   Trudno powiedzieć więcej o tym kogo naj- 
bardziej dotkną podwyżki, gdyż nie jest prze- 
sądzone utrzymanie dotychczasowego mode- 
lu pobierania opłat. Jak twierdzi wiceprezy- 
dent miasta Michał Olszewski, ratusz anali- 
zuje możliwości i zasadność zmiany systemu 
naliczania opłat. Obowiązujące obecnie po- 
bieranie opłaty od osoby okazało się nie do 
końca skuteczne, gdyż wielu mieszkańców 
zgłaszało mniej osób, niż faktycznie liczy 
gospodarstwo domowe. Dlatego pod uwagę 
bierze się   powiązanie opłaty śmieciowej                
z metrażem mieszkania lub zużyciem wody. 

SERIAL ZE ŚMIECIAMI: 
POWRÓT LEKARO
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  Sprzedamy wygodne mieszkanie 
2 pokojowe w budynku z 2014 roku. 
Cena 410 tys. Kontakt: 502 966 518.

  SPRZEDAM mieszkanie 3-pokojo- 
we, Stegny Północ, ul. Krymska,             
53 m2, Tel. 575 423 569. 

  Do wynajęcia mieszkanie trzypo- 
kojowe + garaż w bloku obok.                 
Tel. 604 151 844.

  Zamienię na większe mieszkanie 
48 m2, na Sadybie obok parku Dyga- 
ta, 8 piętro, 3 pokoje, ciche, 
słoneczne, wyremontowane, stan 
b.dobry. Tel. 501 501 753.

  Zamienię na większe 3-4 pokojo- 
we 60-64 m2 mieszkanie lokatorskie 
przy ul. Kaukaskiej. Pokój z kuchnią       
- pow. 31 m2, I piętro, po generalnym 
remoncie w 2014 roku (hydraulika, 
elektryka, glazura, terakota, zabudo- 
wa kuchni). Tel. 519 160 353, 515 
597 265.

  Zamienię 3 pokoje 52 m2 na ul. 
Jaszowieckiej na mniejsze.                      
Tel. 605 95 44 10.

  Zamienię mieszkanie 31 m2 na 
większe (z dopłatą z mojej strony) 
lub sprzedam. Ciche, słoneczne na        
V piętrze, ul. Kaspijska. Tel. 602 474 
640.

  Zamienię mieszkanie 2 pok., 
Bonifacego, parter, rama H, dobry 
standard, pełna własność na 3 pok.       
z możliwą dopłatą. Najlepiej rama H. 
Tel. 728 418 565.

  Zamienię działkę 1250 m2, (50 
km od Sadyby z domem murowa- 
nym, wszystkie media, rezerwat 
przyrody Świder) na mieszkanie na 

Sadybie. Tel. 502 214 663.
  Wynajmę lub sprzedam miejsce 

postojowe w garażu przy ul. Egejskiej 
15. Kontakt: 667 033 829.

  Wynajmę strych 70 m2,                        
tel. 502 59 29 17.

  KUPIĘ mieszkanie - zniszczone, 
do remontu, zadłużone itp.                   
Tel. 514 959 331.

  Sprzedam działkę budowlaną w 
Jazgarzewie 5000 m2 do zabudowy 
jednorodzinnej i bliźniaczej. Wszyst- 
kie media, miejscowość stałych 

mieszkańców. Tel. 604 135 178.
  Remontujesz mieszkanie? 

Skorzystaj z usług architekta 
wne ̨trz absolwentki Akademii Sztuk 
Pie ̨knych. Kompleksowe projekty, 
najnowsze trendy. Tel. 603 674 
590. 

  Profesjonalna porada w zakresie 
architektury wnętrz w przystępnej 
cenie. Tel. 603 670 298.

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

   A-Z remonty. Osobiście, solidnie, 
TANIO! Cyklinowanie, gładź gipsowa, 
malowanie, glazura, terakota, hydra- 
ulika, elektryka. Tel. 793 97 44 81.

  Cyklinowanie parkietu, bezpyło- 
wo. Układanie. Profesjonalnie z gwa- 
rancją. Tel. 601 347 318. 

 Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02,  502 250 803. 

 Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery. 
Profesjonalnie, z gwarancją. Tel. 
501 572 800.

  General and Business English with 
an experienced British native speaker 
teacher. Conversations and exams. 
Adults only please. Call 517 457 625.

  Matematyka, egzaminy i konkursy,  
dojazd do ucznia tel. 518 712 006.

   Młoda i miła nauczycielka języka 
polskiego  udzieli korepetycji  lub 
dodatkowych lekcji z zakresu pisania 
różnego typu tekstów. Zapraszam do 
kontaktu mailowego szelwina@wp.pl 
lub tel. 663 329 438.

  Chemia - korepetycje. Tel. 603 
229 866.

  FRYZJERKI - Hania i Agnieszka             
z ul. Konstancińskiej zapraszają do 
nowo otwartego Salonu „Pod Włos” 
na ul. Sobieskiego 60. 

    Jestem konsultantką Oriflame. 
Jeśli jesteś zainteresowana kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów, 
zadzwoń 793 019 552 lub napisz: 
beabetty2014@gmail.com.

  Allianz – dla czytelników M6 
specjalne zniżki na ubezpieczenie 
mieszkania i ubezpieczenia 
turystyczne – zadzwoń, sprawdź.  

Tel. 607 77 99 04.
  Naprawa komputerów. Rozwią- 

żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

 MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzydło-  
we 25 zł, balkonowe 25 zł, mycie ża- 
uzji 5 zł/szt.  Tel. 577 305 175. 

   Profesjonalne pranie dywanów            
i tapicerki meblowej odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Ceny promocyjne od 5 do 8 zł za 
mkw. Tel. 577 305 175. 

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 
tylko 48 zł za dobę. Gratis 100 g 
profesjonalnego proszku do prania 
dywanów. Darmowa dostawa.            
Tel. 577 305 175.

  KARTY TELEFONICZNE. 
Kolekcjoner odkupi lub odbierze 
polskie karty magnetyczne TP. tel. 
505 369 118.

  Oprogramowanie Open Source       
- zbijamy koszty! Doświadczony 
programista: konsultuję, wdrażam, 
dostosowuję, świadczę gwarancję. 
Tel. 787  710  089.

   RÓŻNE

OGŁOSZENIA DROBNE DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI
Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych nie publiku- 
jemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać pod adres 
m6@msmenergetyka.pl w tytule zaznaczając  „Ogłoszenie drobne”,      
lub SMS-em na numer  737 38 98 98. Ogłoszenia do następnego 
wydania  przyjmowane są  do 10 kwietnia 2019.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

Co słychać w Warszawie? 
Większość mieszkańców nie jest 
tym zainteresowana...

    Ponad połowa mieszkańców stolicy nie interesuje się tym, co dzieje 
się w Warszawie - taki jest jeden z wniosków z najnowszych badań 
stołecznego ratusza Barometr Warszawski. Jednocześnie aż 80 proc. 
ankietowanych uważa się za dobrze poinformowanych w tym 
aspekcie.
    Według danych przedstawionych w Barometrze Warszawskim 40 
proc. mieszkańców stolicy mało interesuje się sprawami miasta,              
a kolejne 14 proc. nie interesuje się Warszawą w ogóle. Barometr to 
cykliczne badania jakości życia w mieście prowadzone przez ratusz. 
To narzędzie z którego urzędnicy korzystają, aby poznać opinie 
mieszkańców o najważniejszych obszarach funkcjonowania stolicy. 
Przeprowadzane jest dwa razy w roku, w czerwcu i listopadzie.
Wnioski z najnowszych badań nie są optymistyczne: najwięcej osób w 
historii badań nie wyraża zainteresowania wydarzeniami w mieście        
i najmniejszy odsetek aktywnie śledzi, co dzieje się w stolicy i w dziel- 
nicy. Po raz pierwszy też liczba niezainteresowanych sprawami 
miasta przekroczyła liczbę zainteresowanych. Paradoksalnie 

warszawiacy czują się dobrze poinformowani o tym, co dzieje się         
w stolicy (80 proc.)  lub o działaniach władz miasta (64 proc.). 
Szybko maleje też grupa najlepiej poinformowanych mieszkańców: 
w 2013 roku 12 proc. deklarowało, że bardzo uważnie śledzi infor- 
macje na temat Warszawy, w ostatnich badaniach ta grupa liczy  już 
tylko 2 proc. Równo połowa badanych nie czyta lokalnej prasy, nie 
ogląda programów telewizyjnych ani nie słucha audycji poświęco- 
nych Warszawie. W 2013 roku przyznawało się do tego jedynie 12 
proc. mieszkańców. Zaskakujące, że takie wyniki przyniosło akurat 
badanie przeprowadzone tuż po wyborach samorządowych. 
     Barometr Warszawski to badanie kompleksowe. Jakie inne infor- 
macje przyniosła ostatnia analiza?  Wnioski są już bardziej 
pozytywne:
- 84 proc. respondentów lubi mieszkać w Warszawie i nie chce 
przeprowadzki,

- 91 proc. czuje się bezpiecznie spacerując w swojej okolicy po zmroku,
- 87 proc. respondentów określiło funkcjonowanie komunikacji 
miejskiej jako dobre, a 51 proc. skorzystało z niej w ostatnim czasie,

- 49 proc. oceniło, że najpilniejszym problemem, którym powinny 
zająć się władze miasta jest służba zdrowia. Na drugim miejscu 
była budowa metra (40 proc.), a na trzecim korki (36 proc.),

- 83 proc. badanych dobrze ocenia działalność policji, a 66 proc. 
straży miejskiej.

red.
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    Nie trzeba już jechać nad morze, żeby zobaczyć 
mewy. Na dachach budynków osiedla Stegny 
Południe pojawiła się kolonia tzw. dużych mew, co 
na głębokim śródlądziu stanowi zupełną nowość. 
Większość ptaków należy do gatunku mewa 
białogłowa, która nie była znana wcześniej w Polsce 

jako „mieszkaniec” dachów. To gatunek związany zwykle z wyspami w korytach dużych rzek lub na 
zbiornikach wodnych. 
    Jan Rapczyński, ornitolog z Wydziału Leśnego SGGW i Warszawskiego Zespołu Obrączkarskiego 
Tridactylus ustalił, że osobniki gnieżdżące się na osiedlu przylatują na początku sezonu lęgowego, ale nie 
korzystają z pokarmu wystawianego przez ludzi, a po pożywienie latają na przykład nad Wisłę. Po sezonie 
rozrodczym ptaki te opuszczają teren osiedla, a na ich miejsce przylatują zimować inne, głównie śmieszki 
oraz mewy siwe i to one bywają uciążliwe dla mieszkańców przylatując na parapety i miejsca dokarmiania 
ptaków oraz brudząc. Mewy z dachów na Stegnach, z których część została zaobrączkowana zaobserwo- 
wano potem w innych częściach Polski, nawet na Podkarpaciu. 

Mewy ze stegieńskich 
dachów

    Ferie zimowe, jak co roku, były wspaniałą przygodą. W dniach od 28 
stycznia do 8 lutego, w naszym klubie, trwała akcja „Zima w mieście”, 
skierowana do dzieci z osiedli MSM „Energetyka”. Nie można było na- 
rzekać na nudę! Dzieciaki brały udział w lekcjach muzealnych, doty- 
czących wystawy Niepodległe, w Muzeum Sztuki Nowoczesnej, zwie- 
dziły budynek Senatu, dowiedziały się wielu ciekawostek z fizyki pod- 
czas zajęć „Wańka Wstańka – fizyczne zabawy związane ze środkiem 
ciężkości”, a o kondycję zadbały na basenie przy ulicy Polnej. 
   Dodatkowo w programie nie zabrakło czasu na dwukrotne wyjście 
do kina (na filmy Mia i biały lew oraz Lego Przygoda 2), zajęcie plastycz- 
ne (których efektem były własnoręcznie wykonane magnesy na lodów- 
kę), zajęcia integracyjne oraz spotkanie na temat historii i budowy 
warszawskiego metra. Nie można też nie wspomnieć, że ferie to też 
czas wesołej, wspólnej zabawy w gronie rówieśników i zawiązywania 
nowych przyjaźni. To były naprawdę dwa tygodnie pełne wrażeń.

   Grupa mieszkańców Nasze Podwórko zaprasza wszystkich na osied- 
lową wyprzedaż garażową. Można będzie przewietrzyć szafę z nie- 
potrzebnych rzeczy, ale także kupić niepowtarzalne przedmioty od 
sąsiadów. Wyprzedaż odbędzie się  w sobotę 30 marca od godziny 
10.00 na terenie osiedla Stegny Północ - wokół górki u zbiegu ulic 
Warneńskiej, Akermańskiej i Sewastopolskiej. Więcej informacji na 
facebook.com/PodworkoNasze.

WYPRZEDAŻ GARAŻOWA

Katarzyna Lis-Monastyrska
OEK „Sadyba”

Zima w mieście z OEK „Sadyba”

Podczas wycieczki do Centrum Sztuki Nowoczesnej.
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Spółdzielnia na wesoło :)

    W sobotę 23 marca odbędzie się turniej brydżowy par w którym 
wystartować mogą wszyscy miłośnicy tej gry z Mokotowa. Turniej zo- 
stanie rozegrany w godzinach 11-15 w sali muzycznej Szkoły Pod- 
stawowej Integracyjnej nr 339 przy ulicy Św. Bonifacego 10. Impreza 
przewidziana jest na maksymalnie 60 uczestników – 30 par. Każdy 
uczestnik otrzyma dyplom, a pięć najlepszych par medale. Organiza- 
tor zapewnia napoje, drobny poczęstunek oraz opiekę medyczną. 
Zgłoszenia można przesłać do 16 marca 2019 roku na adres mailowy 
grupanaszepodworko@gmail.com lub telefonicznie 607 77 99 04. 
   Impreza zostanie sfinansowana ze środków Dzielnicy Mokotów  
m.st. Warszawy na wniosek grupy mieszkańców Nasze Podwórko.

TURNIEJ BRYDŻA DLA PAR. 
ZGŁOŚ SIĘ JUŻ DZIŚ

M6.

Młoda mewa zaobrączkowana 
na dachu jednego z bloków na 
Stegnach.
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